
آخرین وضعیت بازار رمزارزها در جهان

ورودی صندوق های قابل معامله در 
بورس بیت کوین و اتریوم چه میزان 

است؟

صندوق هــای قابل معامله در بورس بیت کوین طی چهار روز ۳۹۰.۷ میلیون دلار جمع آوری 
کردند.

بــه گزارش ایســنا، صندوق های قابــل معامله در بــورس بیت کویــن ایالات متحده جهش 
قابل توجهی در جریان ورودی خالص در ۲۴ ســپتامبر ثبت کردند، در حالی که صندوق های 
قابــل معامله در بورس اتریوم مســیر خود را معکوس کردند و بــه جریان های خالص مثبت 
بازگشتند.بر اساس گزارش های منتشرشده، صندوق های بیت کوین، ورودی خالص ۱۳۵.۹۵ 
میلیون دلاری روزانه ثبت کردند که چهارمین روز متوالی ورودی مثبت محسوب می شود و 
در این مدت، بیش از ۳۹۰.۷ میلیون دلار دخیره شده است.صندوق بلک راک که بزرگترین 
صندوق قابل معامله در بورس بیت کوین اســت، با ۹۸.۹ میلیون دلار پیشتاز جریان ورودی 

بــود و دومین روز متوالی ورودی مثبت خود را ثبت کرد.
حجم معاملات این صندوق ها در ۲۴ ســپتامبر به ۱.۱۱ میلیارد دلار افزایش یافت که بالاتر 
از ۹۴۹.۷۲ میلیــون دلار در روز قبــل آن بود. از زمان راه اندازی ایــن صندوق ها، مجموع 
ورودی خالص ۱۷.۸۳ میلیارد دلار ثبت شــده اســت.کوین نوشــت، حجم معاملات اتریوم 
نیــز افزایش یافت  و از ۱۶۷.۳۵ میلیون دلار در ۲۳ ســپتامبر به ۱۸۰.۴۲ میلیون دلار در 
۲۴ ســپتامبر جهش کرد. صندوق های اتر مجمــوع خروجی خالص ۶۲۴.۱۷ میلیون دلار را 

کردند. تجربه 
مجمــوع ارزش بــازار جهانی ارزهای دیجیتــال در حال حاضــر ۲.۲۴ تریلیون دلار برآورد 
می شــود که این رقم نســبت به روز قبل  ۰.۵۴ درصد بیشــتر شده اســت. در حال حاضر 
۵۶.۳۴ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین اســت که ۰.۰۹ درصد افزایش 

روزانه را ثبت کرده است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت گذشــته ۷۵.۵ میلیارد دلار است که ۹.۵۰ 
درصد افزایش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۴.۸۹ میلیارد 
دلار است که  ۶.۴۸ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام 
ســکه های پایدار اکنون ۶۹.۱۳ میلیارد دلار است که ۹۱.۵۷ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته 

بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

براساس گزارش مرکز تحقیق و توســعه بورس اوراق بهادار تهران، تعداد سهامداران 
فعال در بازار ســرمایه، در طول ۶شش سال گذشته، یعنی در بازه زمانی سال ۱۳۹۷ 
تا دی ماه ۱۴۰۲، به میزان ۴۱۳ درصد افزایش یافته اســت.به گزارش ایســنا، طبق 
اعلام سازمان بورس و اوراق بهادار، مرکز تحقیق و توسعه بورس تهران طی گزارشی 
با عنوان »آسیب شناســی روند صعود و نزول بازار سرمایه و متغیرهای اثرگذار برآن« 
اعلام کرد: تعداد ســهامداران فعال در بازار ســرمایه در بازه زمانی سال ۱۳۹۷ تا دی 
ماه ۱۴۰۲ به میزان ۴۱۳ درصد افزایش یافته اســت.بر اساس این گزارش، تعداد کل 
کدهای ســهامداری صادر شده در بازار سرمایه در پایان ســال ۱۴۰۲ به حدود ۶۰ 
میلیون رســیده اســت. در این میان، تعداد کدهای معاملاتی اشخاص حقیقی فعال 
در بازار ســرمایه، در بازه زمانی یاد شده، از حدود۷.۷ میلیون نفر به ۳۹.۵میلیون نفر 
رسیده است. همچنین، تعداد کدهای غیر فعال در دی ماه سال ۱۴۰۲ معادل ۲۰.۳ 

میلیون نفر بوده است.هم چنین طبق داده های بورس اوراق بهادار تهران، تعداد کدهای 
حقوقی فعال در بازار سرمایه ۱۵۷ هزار و ۲۳۲ کد برآورد شده و تعداد کدهای صادر 
شده برای سرمایه گذاران خارجی هم ۳ هزار و ۷۱۲ کد گزارش شده است.رشد ۴۰۰ 
درصدی ســهامداران فعال بورسی در ۶ سال داده های آماری مرکز تحقیق و پژوهش 
بورس تهران نشــان می دهد، تعداد کدهای اشخاص حقیقی فعال در بازار سرمایه در 
سال ۹۸، معادل ۸.۶ میلیون نفر، در سال ۹۹ برابر با ۱۰ میلیون نفر، در سال ۱۴۰۰ 
معادل ۳۶.۶ میلیون نفر و در ســال ۱۴۰۱ برابر با ۳۷ میلیون نفر بوده است. به نظر 
می رسد، رشد کدهای معاملاتی به دلیل آغاز صدور کد معاملاتی برای مشمولان سهام 
عدالت در ســال ۹۷ بوده اما تعداد کدهای معاملاتی فعال در این سال با رشد همراه 
نبوده است.براساس این گزارش، رشد تعداد کدهای معاملاتی پس از آزادسازی سهام 

عدالت با رشد ۲۶۰ درصدی روبه رو بوده است.

اقتصاد بریتانیا در تنگنا
کســب وکارهای بریتانیایی کاهش رشد در این ماه را گزارش کرده اند و این بر اساس 
نظرســنجی بود که همچنین کاهش فشار قیمت ها در این کشور را نشان می دهد و 
بانک انگلســتان را ترغیب می کند تا نرخ های بهــره را دوباره کاهش دهد.به گزارش 
ایسنا، برآورد اولیه شاخص مدیران خرید ترکیبی جهانی اس اندپی انگلستان از ۵۳.۸ 
به ۵۲.۹ کاهش یافت که کمتر از میانگین پیش بینی ۵۳.۵ در نظرســنجی رویترز از 
اقتصاددانان بود، اما همچنان بسیار بالاتر از سطح ۵۰ است که رشد را از انقباض جدا 
می کند.اس اندپی گلوبال اعلام کرد که این ارقام با رشد سه ماهه اقتصاد بریتانیا با نرخ 
۰.۳ درصد مطابقت دارد که تقریباً نصف سرعت اوایل سال جاری است. با این حال، 
این گسترش قوی تر از سرعت معمول دو سال گذشته خواهد بود.کریس ویلیامسون، 
اقتصاددان ارشد تجاری در S&P Global Market Intelligence گفت که این نظرسنجی 
ترکیبی از رشــد و کاهش فشارهای تورمی را نشان می دهد. او گفت بنابراین داده ها 
حاکی از فرود نرم برای اقتصاد بریتانیاســت.هزینه های ورودی که شرکت ها با آن ها 
مواجه بودند با سرعت بیشــتری در سپتامبر افزایش یافت، اما شرکت ها قیمت ها را 
از فوریه ۲۰۲۱ افزایش داده اند و همچنین با کمک ثبات نســبی در اقتصاد به آینده 
خوشبین هستند.بانک مرکزی بریتانیا اعلام کرد که در مورد کاهش نرخ بهره پس از 
اولین کاهش در ماه اگوســت محتاط خواهد بود زیرا منتظر نشانه های بهتر در مورد 
تورم است.نظرسنجی رویترز از اقتصاددانان منتشر شده در اوایل این ماه نشان داد که 
بانک مرکزی هزینه های استقراض را تنها یک بار دیگر در ماه نوامبر کاهش خواهد داد. 
اس اندپی گلوبال عنوان کرد که بزرگترین نگرانی شــرکت ها مربوط به عدم اطمینان 

در مورد بودجه ۳۰ اکتبر اســت که وزیر دارایی جدید)ریچل ریوز( اولین برنامه های 
مالیاتی و هزینه های خود را منتشر خواهد کرد.

شاخص مدیران خرید برای بخش خدمات، که بر اقتصاد بریتانیا مسلط است، از ۵۳.۷ 
در ماه اوت به ۵۲.۸ کاهش یافت که کمتر از اجماع نظرســنجی ۵۳.۵ بود. رشد در 
کارخانه ها به شدت تضعیف شد و شاخص مدیران خرید تولید به ۵۱.۵ کاهش یافت.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه ایران در ادامه دیدارهای دوجانبه خود در نیویورک با وزیر خارجه جمهوری آذربایجان دیدار و در ارتباط با مسائل مختلف گفت  وگو کرد.به گزارش 
خبرگزاری مهر، عراقچی که برای شرکت در هفتاد و نهمین نشست مجمع عمومی سازمان ملل به نیویورک سفر کرده است با جیحون بایرامف وزیر خارجه جمهوری آذربایجان دیدار و 
درباره مسائل دوجانبه، منطقه ای و بین المللی گفت وگو کرد. وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران جمعه شب ۳۰ شهریور ۱۴۰۳ به وقت محلی )آمریکا( در صدر هیأتی به منظور 
شرکت در هفتاد و نهمین نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد وارد فرودگاه جان اف کندی نیویورک شدوی در روزهای گذشته با همتایان خارجی و مقام های بین المللی از جمله 
وزرای خارجه لبنان، عربستان، ازبکستان، بلغارستان، بحرین، کویت و کوبا، رئیس کمیته بین المللی صلیب سرخ، دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس و هماهنگ کننده سازمان ملل 

در امور غزه دیدار کرد.

www.sobh-eqtesad.ir

عراقچی و وزیر خارجه جمهوری آذربایجان در نیویورک دیدار 
کردند

info@sobh-eqtesad.ir

بورس رکورد ۸۰ 
روزه را شکست

بازار سرمایه امروز بالاترین میزان رشد روزانه خود طی بیش از ۲.۵ ماه گذشته 
را به ثبت رســاند و با افزایش ۳۶ هزار واحد به رقم دو میلیون و ۱۵۲ هزار 
واحد رسید.به گزارش ایسنا، بازار بورس که در روزهای اخیر روند افزایشی به 
خود گرفته، امروز هم ســبزپوش شد. روز سه شنبه شاخص کل بورس اوراق 
بهادار تهران ۳۶ هزار و ۱۱۲ واحد رشد کرد و به رقم دو میلیون و ۱۵۲ هزار 
واحد رســید. این هجدهمین رشــد روزانه بورس در ۲۶ روز کاری اخیر بود. 
پس از افزایش روزانه حدود ۸۸ هزار واحد در ۱۶ تیرماه، بازار ســرمایه در۸۰ 
روز اخیر چنین رشــدی را به خود ندیده اســت.امروز شاخص هم وزن هم با 
افزایش ۱۰ هزار و ۳۲ واحد به رقم ۷۰۵ هزار و ۹۹۲ واحد رسید.بیش از ۲۸۶ 
هزار فقره معامله به ارزش ۷۱۰۳ میلیارد تومان در بازار سهام انجام شد.نقشه 
بازار بورس ـ سه شنبه ۳ مهر ۱۴۰۳فولاد، فملی و فارس به ترتیب بیشترین 
تاثیر مثبت را بر شــاخص بورس داشتند. از نمادهای پرتراکنش نیز می توان 
به فولاد، کماســه و ذوب اشاره کرد.روز سه شنبه شاخص فرابورس ایران نیز 
۲۱۹ واحد افزایش داشــت و به ۲۲ هزار و ۲۹۷ واحد رسید.تعداد معاملات 
امروز فرابورس ۱۶۸ هزار فقره و ارزش آن حدود ۱۵ هزار میلیارد تومان بود.

آریــا، هرمز و خــاور به ترتیب بیشــترین اثر مثبت را بر شــاخص فرابوس 
داشتند. فزر، زملارد و شــفام هم از نمادهای پرتراکنش بودند.دامنه نوسان 
بورس هم چنان ۳ درصد است. از روز یک شنبه )۱۴ مرداد ماه( تا چهارشنبه 
)۱۷ مرداد ماه( دامنه نوســان معاملات سهام به مثبت و منفی یک درصد و 
معاملات صندوق های سرمایه گذاری سهامی به مثبت و منفی دو درصد تغییر 
کرد و متعاقب آن دامنه نوســان معاملات بورس از روز شنبه )۲۷ مرداد( تا 
۱۷ شــهریور به مثبت و منفی دو درصد تغییر یافت. روز شنبه ۱۷ شهریور 
هم این عدد به مثبت و منفی سه درصد افزایش یافت.دولت چهاردهم قصد 
دارد از طریق بازار سرمایه، پروژه های پیشران و طرح های دارای توجیه فنی و 
اقتصادی را به تحرک درآورد؛ موضوعی که در صورت اجرای صحیح، می تواند 
هم منافع مالی برای ســهامداران داشته باشد و هم پروژه های نیمه تمام را به 
حرکت درآورد.با توجه به کمبود منابع بانکی، در روزهای اخیر بحث استفاده 
از منابع بورس برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن از سوی مسئولان وزارت 
راه و شهرسازی مطرح شد.روز ۳۱ شهریور هم عبدالناصر همتی ـ وزیر اقتصاد 
طی یادداشتی در شبکه اجتماعی ایکس، نوشت: »اجرای پروژه های پیشران 
توسعه ای از طریق راه اندازی شرکت های سهامی عام پروژه محور، با مشارکت 
مردم و نهادهای مالی، یک ضرورت است.  لازمه ی موفقیت، اعاده اعتماد مردم 
به بازار ســرمایه است. بازار ســرمایه را با گسترش رقابت و شفافیت حمایت 

خواهیم کرد.«

سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلا:

بیش از ۱۳۰۰ میلیارد تومان 
شمش طلا فروخته شد

سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران گفت: در حراج امروز شمش طلا ۲۵۹ 
کیلوگرم شمش طلا به ارز بیش از یک هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان شمش طلا 
از سوی متقاضیان خریداری و معامله شد.اصغر بالسینی سخنگوی مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران، در گفت وگو با ایسنا از فروش ۲۹۵ کیلوگرم شمش طلا در 
حراج امروز شــمش طلا خبر داد و گفت: امروز سه شنبه در پنجاه و سومین 
جلســه حراج شــمش طلا در مرکز مبادله از مجموع ۲۵۹ کیلوگرم )قطعه( 
شمش طلای استاندارد عرضه شده در حراج های عمده و خرد تالار معاملات 
طلای این مرکز، ۲۵۹ کیلوگرم با میانگین قیمت پنج میلیارد و ۱۴۰ میلیون 
تومان به ازای هر قطعه شــمش طلا از سوی متقاضیان خریداری و معامله و 
ارزش کل معاملات شمش طلا در حراج امروز از مرز  ۱.۳ هزار میلیارد تومان، 
عبور کرد.ســه حراج در هفته جاری برگزار شد وی افزود: در هفته جاری دو 
حراج شــمش طلا و یک حراج سکه برگزار شد که در مجموع ۳۱۹ کیلوگرم 
شــکش طلا و چهار هزار و ۵۴۸ قطعه انواع سکه طلا در هفته جاری از سوی 
متقاضیان خریداری شد.سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلا در ادامه خاطرنشان 
کرد: تا امروز و طی ۵۳ جلســه حراج شــمش طلای مرکز مبادله ایران، در 
مجموع ۱۰ هزار و ۲۸۹ کیلوگرم شــمش مورد داد و ستد قرار گرفت که در 
نتیجه آن نزدیک به ۴۶ هزار میلیارد تومان )۴۶ همت( ارز حاصل از صادرات 
به چرخه اقتصاد کشــور وارد شد.حراج های شمش و سکه هفته آینده برگزار 
می شــود بالسینی در ادامه از برگزاری حراج های شمش طلا و سکه در هفته 
آینده خبر داد و گفت: جلســه پنجاه و چهارم حراج شمش طلا روز یکشنبه 
هشتم مهرماه در مرکزمبادله برگزار می شود و حراج سکه طلا نیز هفته آینده 
برگزار خواهد شــد که متعاقبا در روزهای آینده زمان و روز دقیق آن از سوی 
مرکز مبادله اعلام می شود.وی در پایان خاطرنشان کرد: مرکز مبادله ارز و طلا 
در تلاش اســت تا حراج سکه طلا نیز مانند حراج های شمش طلا به صورت 

هفتگی برگزار شود.

گزیده خبر در دیدار پیشکسوتان و فعالان دفاع مقدس و مقاومت

رهبر انقلاب: امروز جرات حمله به مرزهای ایران را ندارند

همکاری مشترک برای اجرایی سازی 
پروژه های هوشمندسازی در معادن

مدیرعامل اتحادیه تعاونی  دامداران :

قیمت شیر خام همچنان به نرخ گذشته است

رئیس مرکز نوآوری و تحول دیجیتال اتاق بازرگانی تهران در نشســت بررسی الزامات و رویکردهای 
توسعه معدن هوشمند با اشاره به همکاری موفق این مرکز با وزارت ارتباطات در پروژه هوشمندسازی، 
گفت: این مرکز به عنوان حلقه واسط کسب وکارهای سنتی و اکوسیستم نوآوری در حال تلاش برای 
نفوذ فناوری های نوین به اقتصاد کشــور است.به گزارش ایسنا، دومین جلسه از سلسله نشست های 
هوشمندســازی صنایع با محوریت الزامات و رویکردهای توســعه معدن هوشــمند با حضور رئیس 
پژوهشکده فناوری اطلاعات پژوهشگاهICT، رئیس مرکز نوآوری و تحول دیجیتال اتاق بازرگانی تهران، 

مدیر دفتر توسعه فناوری های نوین و تحول دیجیتال وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و......

فروش فوق العاده یک محصول سایپا برای 
متقاضیان عادی آغاز شد

بهبود کیفیت توان شبکه های برق با تولید 
فیلتر هارمونیک اکتیو

بالاخره تجدیدپذیرها کانون توجه شدند
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گزیده خبر
گزارش دومین روز سفر به نیویورک؛

پزشکیان پیام صلح دوستی ایران را 
به گوش جهان رساند

رئیس جمهوری اسلامی ایران در دومین روز از سفر خود به نیویورک در مجمع عمومی 
سازمان ملل متحد ســخنرانی کرد و علاوه بر شرکت در نشست های موضوعی دیدار و 
گفت وگوهای جداگانه ای هم با روسای جمهور کشورهای مختلف داشت.به گزارش ایسنا، 
مسعود پزشکیان در جریان سفر خود به نیویورک در بخشی از گفت وگویی که با شبکه 
سی ان ان داشته در پاسخ به این سوال که آیا ایران به حزب الله توصیه خواهد کرد در پاسخ 
به حملات رژیم صهیونیستی خویشتن داری کند، گفت که حزب الله با رژیمی مواجه است 
که »تا دندان مسلح است و به تسلیحاتی دسترسی دارد که برتر از چیزهای دیگر است.«او 
هشدار داد: »ما نباید اجازه بدهیم که لبنان به غزه دیگری در دستان اسرائیل تبدیل شود. 
حزب الله نمی تواند این کار را به تنهایی انجام دهد. حزب الله نمی تواند به تنهایی در مقابل 
رژیمی بایســتد که کشورهای غربی، کشــورهای اروپایی و آمریکا از آن دفاع و حمایت 

می کنند و )تسلیحات آن را( تامین می کنند«.
اگر حق و عدالت را اجرا کنیم می توانیم با هم باشیم

رئیس جمهور در دومین روز از سفر خود در نشست با نمایندگان ادیان الهی در نیویورک 
گفت: »اگر حق و عدالت را اجرا کنیم می توانیم با هم باشیم«، گفت: شعار سازمان ملل 
صلح و عدالت و توسعه است. در مقابل در همین روزها در لبنان، زنان و کودکان و مردان 
و پیرمردان را بمباران می کنند و اسم تمدن را روی خود گذاشته اند، شرم آور است. فطرت 
درون همه انسان ها یکسان است، کافی است که درست نگاه کنیم.پزشکیان با اشاره به 
آیه ای از قرآن خاطرنشــان کرد که »آن هایی که به ضلالت گرفتار می شــوند و از مسیر 
خدا دور می شوند، گرفتار عذاب عظیمی خواهند شد که باید روز قیامت پاسخ دهند« 
خاطرنشان کرد:  منظور تابع هوای نفس شدن و فاصله افتادن بین حق و هوای نفس است.

وی با بیان این که »در یک طرف حق و در طرف دیگر نفس ایستاده است« اظهار کرد: تمام 
دعواهایی که داریم بر پایه منیت ماست. تمام دعواهای بشر برای این است که اسم من برده 
شود یا راه من طی شود، ولی باید حق گفته شود.  این حق قابل تفاهم است، می توانیم 
روی حق تفاهم کنیم.رئیس جمهور  هم چنین با بیان این که »در دنیایی زندگی می کنیم 
که به ما دروغ می گویند« گفت: در این دنیا از آزادی و انسانیت و حقوق بشر نام می برند، 
اما انسان ها را بمباران و نابودشان می کنند. آن وقت اگر در گوشه ای اتفاقی افتاد، زمین و 
زمان را به هم می ریزند که ای داد چرا نشسته اید؟ حقوق انسانی را در فلان مملکت نادیده 
گرفته اند. اما دارید زن و کودک و پیر و جوان را نابود می کنید؛ از فاشیست ترین، نسل کُش 

ترین و جانی ترین انسان ها با قدرت دفاع می کنید و شرم هم نمی کنید.
 برنامه همکاری ۲۵ ساله، در رشد و توسعه اقتصادی ایران و چین بسیار موثر است

مسعود پزشکیان روز سه شنبه به وقت محلی در دیدار وانگ یی وزیر خارجه چین که در 
محل اقامت وی حضور یافته بود ، گفت: گسترش تعاملات و ارتباطات میان تهران ـ پکن 
به ویژه اجرای برنامه همکاری بلند مدت ۲۵ ســاله، در ایجاد صلح و امنیت و همچنین 
رشد و توسعه اقتصادی دو کشور بسیار موثر خواهد بود.وی در این دیدار، روابط دو کشور 
را ریشه دار و تاریخی توصیف کرد و گفت: ما برای روابط با چین اهمیت زیادی قائلیم و 
خواستار تعمیق و توسعه همکاری ها در همه زمینه ها هستیم.رئیس جمهور در ادامه تلاش 
برای تقویت چند جانبه گرایی را از جمله اشتراکات ایران و چین برشمرد و افزود: باید دست 
به دســت هم دهیم با توسعه چند جانبه گرایی در جهان اجازه ندهیم قدرت های زورگو 

خواسته های خود را به دیگر ملت ها تحمیل کنند.
»وانگ یی« وزیر امور خارجه چین نیز در این دیدار با اشــاره به روابط بسیار خوب ایران 
و چین مبتنی بر اشتراکات تاریخی و فرهنگی گفت: ما بر خلاف خواست برخی کشورها 
دوره جدید را فرصتی مناسب برای توسعه روابط اقتصادی با ایران می دانیم و با برطرف 
کردن موانع همکاری دو کشور و هماهنگی های بیشتر، برای پیشرفت و رشد اقتصادی دو 

ملت تلاش خواهیم کرد.رفتار یک شیعه واقعی بر گفتار او مقدم است
پزشکیان در ادامه برنامه های سفر به نیویورک، پیش از ظهر سه شنبه )۳مهرماه( به وقت 
محلی در دیدار جمعی از »علمای دینی«، گفت: ما به گونه ای عمل و رفتار نکرده ایم که 
جوانان و مردم دوست داشته باشند، مثل ما باشند. باید طوری عمل می کردیم که برای 
تربیت و هدایت آنها نیازی به زور نباشد و از روی رغبت بخواهند از عمل ما پیروی کنند.

وی با طرح این سوال که تفاوت شیعه با سنی و به طور کلی اسلام با دیگر ادیان چیست؟ 
اظهار کرد: اساسا دعوت به حق و عدالت حرف و سخن اصلی همه پیامبران بوده است، 
چنانکه خداوند در قرآن کریم به حضرت داوود می گوید تو را خلیفه کردیم تا بین مردم بر 
اساس حق قضاوت کنی و تابع هوای نفس نشوی که تو را از راه خدا به ضلالت می کشاند. 
رئیس جمهور با بیان این که »اگر ادعا داریم شیعه هستیم، باید در عمل آن را نشان دهیم 
تا منش و روش شیعه نشان داده شود«، افزود: شیعه واقعی به تعبیر امیرالمومنین علی )ع( 
قبل از اینکه بخواهد دیگران را هدایت کند، اول خود را اصلاح می کند و آنچه بخواهد به 
دیگران بگوید را در عمل خود نشان می دهد؛ رفتار یک شیعه واقعی بر گفتار او مقدم است. 
اسرائیل نوزادان را می کشد، آیا دفاع مشروع در برابر تروریست ها است؟ رئیس جمهور در 
ادامه برنامه های سفر به نیویورک، بعد از ظهر سه شنبه به وقت محلی هم چنین در دیدار 
با »الکساندر ووچیچ« رئیس جمهور صربستان  با محکوم کردن این استدلال که اقدامات 
رژیم صهیونیســتی دفاع مشروع از خود است، گفت: آیا نوزادانی که بعد از به دنیا آمدن 
هنوز از بیمارستان مرخص نشده اند، همان تروریست هایی هستند که رژیم صهیونیستی 
ادعای کشتن شان را دارد؟! افرادی که صهیونیست ها در فلسطین، لبنان، سوریه و ایران 
ترور کرده اند، چه کسی را کشته اند که رژیم صهیونیستی به اسم مبارزه با تروریست ها آنها 
را ترور کرده است؟! وی با اشاره به ابراز نگرانی و تأثر وی نسبت به وضعیت در غزه و لبنان 
تصریح کردامروز خاورمیانه در آتش کشتار و جنایت رژیم صهیونیستی و سکوت متضمن 

حمایت آمریکا و برخی کشورهای غربی از این جنایات می سوزد.
پزشــکیان با تشریح وضعیت انســانی بغرنج غزه افزود: هیچ قاعده و چارچوب حقوقی 
بین المللی اجازه حمله به زنان، کودکان، بیمارستان ها، مدارس و پناهگاه ها را نمی دهد اما 
رژیم صهیونیستی پس از نزدیک یکسال جنایت و کشتار زنان و کودکان بی دفاع و بی گناه 
در غزه، از دیروز به لبنان نیز حمله کرده و تعداد زیادی انسان های بی گناه را به شهادت 
رســانده است. رئیس جمهور کشــورمان در ادامه برنامه های سفر به نیویورک، شامگاه 
سه شــنبه به وقت محلی در دیدار »امانوئل مکرون« رئیس جمهور فرانسه با بیان اینکه 
فرانسه می تواند در متوقف کردن جنایات رژیم صهیونیستی بسیار موثرتر عمل کند، گفت: 
امروز مردم ایران و منطقه به شدت از جنایات رژیم صهیونیستی متاثر هستند و تداوم این 
جنایات می تواند وضعیت را از کنترل خارج کند.وی با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی 
ایران برای جلوگیری از تشدید تنش و درگیری در منطقه، در پاسخ به رژیم صهیونیستی 
خویشتن داری پیشه کرد، اما رژیم صهیونیستی جنایات خود را در غزه تشدید و حالا هم 
به لبنان حمله کرده است، اظهار کرد: جنایات صهیونیست ها با کدام قاعده ای قابل توجیه 
است که آمریکا و برخی کشورهای غربی از جمله فرانسه آن را دفاع مشروع از خود توصیف 
می کنند! مســعود پزشکیان بامداد چهارشنبه ۴ مهر ۱۴۰۳ به وقت تهران در سخنرانی 
خود در هفتادونهمین مجمع عمومی سازمان ملل متحد گفت: باید هرچه زودتر آتش بس 
دائمی در غزه و لبنان برقرار گردد و وحشی گری و جنایت اسرائیل خاتمه یابد. وی اظهار 
کرد: آغاز به کار هفتاد و نهمین اجلاس مجمع عمومی ملل متحد را تبریک می گویم و 
امیدوارم که موضوع مهم این اجلاس، یعنی صلح، توســعه پایدار و کرامت انسانی افقی 

روشن در برابر نسل های کنونی و آینده بگشاید.

در جلسه هیئت دولت مطرح شد

دستور عارف برای بررسی سریع تمام ابعاد حادثه دلخراش 
ریزش معدن طبس

معاون اول رئیس جمهور با ابراز همدردی و تسلیت مجدد به ملت و خانواده جانباختگان و مصدومان حادثه معدن طبس، بر لزوم پیگیری تمام 
ابعاد این حادثه دلخراش و جلوگیری از وقوع چنین حوادثی در آینده تاکید کرد و دستور داد، وزاری صنعت، معدن و تجارت، تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و دستگاه های نظارتی جمع بندی و گزارش های نهایی و روشن از این حادثه را هر چه سریعتر و حداکثر ظرف مدت دو هفته به هیئت 
دولت ارایه کنند.به گزارش ایسنا، محمدرضا عارف صبح امروز )چهارشنبه( در جلسه هیئت دولت با قدردانی از وزرای کشور، بهداشت درمان و 
آموزش پزشکی، جمعیت هلال احمر و سازمان مدیریت بحران کشور،استانداری خراسان جنوبی در رسیدگی به مصدومان و عملیات امداد ونجات 
در حادثه معدن طبس تصریح کرد: پس از وقوع این حادثه هماهنگی های بسیار خوبی بین همه دستگاه ها مربوطه به عمل آمده است که باید این 

تلاش ها ادامه یابد و همچنین به تمامی مسائل خانواده های جانباختگان و مصدومان رسیدگی و مشکلات آنان حل شود.
وی ادامه داد: وزرای صنعت، معدن و تجارت و تعاون، کار و رفاه اجتماعی پس از بررسی های دقیق و کارشناسانه ظرف حداکثر دو هفته علل بروز 
این حادثه را هر چه سریعتر در گزارشی تدوین کنند و در صورت کوتاهی، سهل انگاری و یا علل طبیعی با خاطیان احتمالی این حادثه برخورد 
شود و اگر علل طبیعی و نشت گاز عامل اصلی بروز حادثه ریزش معدن شناخته شود، نه تنها معدن طبس بلکه هر یک از بیش از ۲۲۰ معدن 

فعال در کشور که استاندارد های لازم را ندارند، بسته شوند چرا که جان انسانها بسیار شریف و مهمتر است.
معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه باید تمامی مسائل ایمنی و آسیب های محیط کار در کشور نظارت جدی شود، تصریح کرد: متاسفانه 

این بازرســی ها و نظارت ها جدی گرفته نمی شــود و با خاطیان برخوردهای لازم نمی شود و ایمن سازی معادن به ویژه معادن زغال سنگ به 
دلیل وجود گاز متان اهمیت اساسی دارد و باید فضای این معادن برای کارگران زحمت کش امن شود.

عارف با قدردانی از رئیس مجلس شورای اسلامی برای ورود به موقع و بررسی حادثه معدن طبس تصریح کرد: باید با هماهنگی و همکاری سه قوه 
به نتیجه ای واحد و ارائه راهکارهای لازم برای ایمن سازی معادن کشور و رسیدگی به مسائل مصدومان و خانواده جانباختگان این حادثه برسیم.

جمعی از پیشکسوتان و فعالان عرصه جهاد و مقاومت با حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب 
اسلامی دیدار کردند.

به گزارش ایسنا، در پنجمین روز از هفته دفاع مقدس، جمعی از پیشکسوتان و فعالان عرصه 
جهاد و مقاومت صبح امروز - چهارشــنبه ۴ مهر ۱۴۰۳- بــا حضرت آیت الله خامنه ای رهبر 

انقلاب اسلامی دیدار کردند.
گزیده بیانات رهبر انقلاب به شرح زیر است:

- سبقت گرفتن و گام نهادن در راه های نرفته یک ارزش است.
- چرایی جنگ هشت ساله را نسل جوان ما بدانند.

- انگیزه حمله به مرزهای ایران انقلابی مخصوص صدام و حزب بعث نبود.
- علت دشمنی قدرت های بزرگ با انقلاب اسلامی بوجود آمدن انقلاب مردمی بی نظیر و تفکر 

نوینی برای اداره جهان بود.
- جمهوری اســلامی سخن جدیدی بود در قبال نظم باطل؛ زورگویان عالم آن را تحمل نمی 

کردند.
- آمریکا، شوروی، کشورهای عضو ناتو و ورشو منتظر فرصت بودند که صدام فرصت را فراهم 

کرد.
- ما با نظام سلطه مخالف هستیم.

- امروز به برکت ایســتادگی ملت ایران جرات حمله به مرزهای ایران را ندارند و جور دیگری 
در حال عناد هستند.

- جاذبه سیاسی جمهوری اسلامی، ایستادگی در مقابل نظم غلط جهانی است.
- جاذبه معنوی جمهوری اسلامی توجه به ایمان دینی است.

- جوان امروز نیاز به دو گزارش توصیفی و تبیینی دفاع مقدس دارد.
- آمریکا، شوروی، اروپا از صدام پشتیبانی کامل داشتند. 

- جنگ فقط برای دفاع از وطن نبود، مسئله این جنگ دفاع از اسلام بود.
- دفاع مقدس جوهر واقعی انسانی و ایمانی را در جوان ها زنده کرد.

- هدف اسلام بود، لذا سراسر جبهه عبادتگاه  بود.
- بندگان صالح خدا مورد حمایت الهی قرار می گیرند.

- امروز یک واقعه مشابه جنگ تحمیلی در فلسطین و لبنان قابل مشاهده است.
- مردم فلسطین و غزه در حال جهاد فی سبیل الله هستند.

- آمریــکا می گوید دخالتی نداریم و خبر نداریم، امّا هم خبر دارند و هم دخالت؛ دولت فعلی 
آمریکا به پیروزی رژیم صهیونیستی در انتخابات پیش رو نیاز دارد.

- حزب الله پیروز است.
- اگر رژیم صهیونی خبیث توانسته بود نیروهای مبارز را شکست دهد، احتیاج نداشت صورت 

خود را با کشتن زنان و کودکان، سیاه و کریه نشان دهد.
- کسانی از عناصر مؤثر و ارزنده حزب الله را به شهادت رساندند امّا این خسارتی نبود که حزب 

الله را از پا بیندازد.
 چرایی دفاع مقدس و گزارش حادثه جنگ؛ دو موضوع لازم برای مخاطب امروز

مطلبی که امروز ما برای موضوع دفاع مقدس خوب اســت برای مخاطب مطرح کنیم، عمدتاً 
دو مسئله است:

۱- یکی چرایی جنگ ۸ ساله است. نسل جوان ما که دوران جنگ را و دوران انقلاب را درک 
نکردند، بدانند که اصلًا چرا جمهوری اسلامی وارد یک نبردی شد که هشت سال طول کشید. 
هشــت سال زمان کوتاهی نیست. همه ارکان کشور و امکانات کشور در خدمت دفاع از کشور 

قرار می گیرد. این علت ورود ما در جنگ چه بود؟
۲-  موضوع دومی که باید مورد توجه قرار بگیرد برای مخاطب امروز، گزارش گونه ای از جنگ 

است، گزارش جنگ.

مخاطبین این سخنان نسل جوان، نســل جوان آینده، فرزندان شما هستند؛ همه درباره این 
موضوعات بایستی فکر کنند، کار کنند، درس بگیرند.

انگیزه های جنگ تحمیلی: نقش ابرقدرت ها در آغاز جنگ
درباره مسئله چرایی جنگ؛ چرا جنگ تحمیلی آغاز شد؟ انگیزه حمله به مرزهای ایران انقلابی 
صرفاً مخصوص صدام و حزب بعث نبود. ســردمداران نظم جهانی آن روز، انگیزه های بســیار 

بیشتری از صدام برای آغاز این جنگ داشتند.
آن روز، دو قدرت بزرگ در دنیا بودند و هر کدام دنباله هایی داشتند، آن دو قدرت آمریکا بود و 
شوروی سابق. دولت هایی، نظام های سیاسی، اینها تقریباً همه شان در این قضیه انگیزه داشتند. 

جمهوری اسلامی، ایران اسلامی برای این ها یک عنصر غیرقابل تحمل بود.
اما چرا ایران اســلامی برای آنها غیرقابل تحمل بود؟ ما که آن روز علیه کســی اقدامی نکرده 
بودیم! حالا امروز به ما می گویند شما به فلان جا موشک دادید، به فلان جا پهپاد دادید؛ آن 

روز که این حرفها نبود، علت دشمنی چه بود؟
علت این بود که در این نقطه حساســی دنیا یک انقلاب مردمی بی نظیر به وجود آمده بود و 
تفکــر نوینی را برای اداره جهان ارائه کرده بود، نظم حاکم آن روز بر جهان، این تفکر نوین رو 

نمی توانست تحمل کند.
آن روز جهان، جهان ســلطه بود؛ البته امروز هم هســت لکن آن روز سخنی، فریادی، موضع 
صریحی در مقابل این نظم باطل و نابود کننده  فضیلت ها وجود نداشت. نظم جهان، نظم سلطه 
بود. ســلطه یعنی چه؟ نظام ســلطه، یعنی دنیا به دو بخش تقسیم می شود، بعضی کشورها 

سلطه گرند بعضی کشورها سلطه پذیرند، شق سومی ندارد.
جمهوری اسلامی، انقلاب اسلامی، نظام اسلامی یک فریاد صریح علیه این نظم بود.

امروز جرأت حمله به مرزها را ندارند
جمهوری اســلامی ســخن جدیدی بود در قبال این نظم باطل. زورگویان عالم، ســلطه گران 
عالم، این را تحمل نمی کردند. می دانســتند که این حرف، این فکر، خاصیتش توســعه یافتن 
در دنیاســت. درست فهمیده بودند و توســعه یافت، این فکر در دنیا توسعه یافت و ملت ها را 

جذب کرد.
امروز بعضی ها جمهوری اســلامی را ملامت می کنند از داخل خودمون که جمهوری اسلامی 
با دنیا بد اســت و با دنیا قهر است؛ این خلاف واقع است، چنین چیزی نیست. اگر منظور این 
اســت که ما با دنیا کار سیاسی، کار اقتصادی، تعامل و رفت و آمد نداریم، که خب این واضح 

است که خلاف واقع است.
ما امروز با مجموعه هایی کار می کنیم که بیش از نیمی از مردم دنیا در این مجموعه ها، در این 
کشورها زندگی می کنند. رفت و آمد داریم، تعامل داریم، تجارت داریم. نه، این هوچی بازی هایی 
که گاهی مشــاهده می شــود از بعضی ها که »آقا با همه قهریم، با همه بدیم«، نه، با همه قهر 

نیستیم، بد نیستیم.
اگر مراد این اســت، این درست نیست. اگر مقصود این است که ما با نظم سیاسی نظام سلطه 
مخالفیم، بله، این درست است. امروز هم مثل همان اول انقلاب، با نظام سلطه ما مخالفیم. با 

تسلط آمریکا مخالف هستیم.
امروز دیگر شــوروی وجود ندارد؛ اما آمریکا در رأس کشــورهای غربی یکه تاز است. می بینیم 
نتایج کارهای شان را، جنگ هایی که راه می افتد، ظلم هایی که می شود، تبعیض هایی که صورت 
می گیرد، ملت هایی که زیر فشار قرار می گیرند، ما با اینها مخالفیم. صریحاً هم مخالفت خودمان 
را ابراز می کنیم. آن روز انگیزه حمله به مرزهای ایران شد. امروز به برکت ایستادگی ملت ایران 
و بــه برکت حضور قدرتمندانه ملت ایران در صحنه های مختلف، آن جرأت را دیگر ندارند که 
به مرزها حمله کنند. جور دیگری مشغول موذی گری و مشغول دشمنی کردن و عناد هستند.

مسئله مخالفان ایران، انرژی هسته ای و حقوق بشر نیست
صدای انقلاب اسلامی و جمهوری اسلامی، صدایی صریح در قبال نظم غلط جهانی بود که با 
آن مخالف بودند و هســتند. این را باید بن دندان درک کنیم، مســئله انرژی هسته ای، حقوق 

بشر و حقوق زن و این حرفها نیست، اینها بهانه است. مسئله، مسئله آوردن سخنی نو در قبال 
نظم باطل فاسد تبعیض آمیز جهانی است که امروز بر دنیا حاکم است. با این دعوا دارند، با این 
مخالفند و این مخالفت برطرف نمی شود تا وقتی که جمهوری اسلامی و ملت ایران حرف زور 

آنها را قبول کنند، که قبول هم نخواهند کرد.
جاذبه های جمهوری اسلامی، این تاثیر زیادی داشت، یعنی این ها را به وحشت می انداخت. دو 
جور جاذبه در جمهوری اسلامی بود و هست و باید این دو جور جاذبه حفظ بشود. ملت ها را به 

خودش جذب می کند، یک جاذبه سیاسی، یک جاذبه معنوی.
جاذبه سیاســی عبارت بود از همین ایستادگی در مقابل نظم غلط جهانی، این جاذبه سیاسی 

دارد. ملت ها برعکس قدرت ها، برعکس دولت ها دلشان گرایش به این جاذبه سیاسی دارد.
جاذبه معنوی هم همین توجه به ایمان الهی، ایمان دینی، در نظام اســلامی، این جاذبه دارد، 
این خیلی جاذبه دارد. در این دنیای مادی، جوان ها در همین کشورهای به اصطلاح پیشرفته 
و متمدن، احساس پوچی می کنند. این را امروز دانشمندان، متفکران خود آنها هم دارند بیان 
می کنند، احساس پوچی می کنند، احساس بی فایدگی می کنند، روز به روز خودکشی ها زیادتر 
می شــود. ایمان دینی به آنها احســاس پناه میدهد، دل آنها را گرم می کند، احســاس دینی 
خاصیتش این است.دفاع مقدس فراتر از دفاع از خاک وطن بوددر گزارش تبیینی ما می گوییم 
ایــن جنگ برای دفــاع از خاک وطن فقط نبود؛ البته دفاع از وطن یک ارزش اســت. در این 
تردیدی نیست، اما مسئله این جنگ بالاتر بود از این حرف ها. دفاع از اسلام بود. عمل کردن به 
دستور قرآن بود. این جنگ در مسیری قرار داشت که به آن مسیر در تعبیرات دینی و ادبیات 
دینی گفته می شــود جهاد فی ســبیل الله.دفاع مقدس جهاد فی سبیل الله بود. دفاع مقدس 
انقلاب را زنده نگه داشت، اسلام را زنده نگه داشت، ملت ایران را عزیز کرد، روح معنوی را در 
کشور ترویج کرد، جوهر واقعی انسانی و ایمانی را در جوان ها زنده کرد.جوان هایی که رفتند در 
میدان جنگ، از یک آدم معمولی تبدیل شدند به یک ولیّ الهی. مردانی که وارد میدان جنگ 
شدند، با یک نگاه ساده و معمولی به مسائل دینی، از میدان جنگ بیرون آمدند، مثل یک عارف 
الهی و معنوی. امام بزرگوار ما یک عارف بزرگ بود، یک انسان والا بود. ایشان خطاب به خیلی 
از بزرگان، به طور عام گفت: »۷۰ سال عبادت کردید، خدا قبول کند از شما، بروید یک مقدار 
هم وصیت نامه شــهدا را بخوانید.«حوادث امروز لبنان و فلسطین مثل دفاع مقدس ما، جهاد 
فی سبیل الله است امروز یک واقعه ای مشابه دفاع مقدس ما در لبنان و فلسطین در حال انجام 
است. این حوادث لبنان و فلسطین هم مثل حوادث جنگ تحمیلی، جهاد فی سبیل الله است.

حکم قطعی شرعی این است که بر همه واجب است تلاش کنند و کمک کنند فلسطین را و  
مســجدالاقصی را برگردانند به مسلمانان و به صاحبان اصلی اش. اینجا یک حرکت الهی دارد 
انجام می گیرد؛ مردم فلســطین و غزه دارند مجاهدت و جهاد فی سبیل الله می کنند به معنای 
واقعی کلمه.حزب الله لبنان که به خاطر غزه ســینه خودش را ســپر می کند و در معرض این 
حوادث تلخ قرار می گیرد او دارد جهاد فی سبیل الله میکند.دولت کنونی آمریکا برای انتخابات 
پیش روی خود نیاز دارد نشــان دهد که رژیم صهیونیستی را پیروز جنگ کرده است در این 
نبرد امروز لبنان و فلسطین، دشمن کافر و خبیث از بیشترین تجهیزات برخوردار است. آمریکا 
پشت سر اوست، آمریکایی ها می گویند: ما دخالتی نداریم، خبر نداریم، خلاف واقع می گویند! 

هم خبر دارند، هم دخالت دارند، هم به پیروزی رژیم صهیونیستی احتیاج دارند.
همین دولت کنونی آمریکا برای انتخاباتی که در پیش دارند احتیاج دارد که نشان بدهد که از 
رژیم صهیونیستی حمایت کرده و او را پیروز کرده است البته به آرای مسلمان های آمریکا هم 
احتیاج دارند لذا تظاهر می کنند که دخالتی ندارند.حزب الله پیروز است دشمن از پول، از سلاح، 
از امکانات، از تبلیغات جهانی برخوردار است، طرف مقابل مومنین، مجاهدین سبیل الله، عشری 
از اعشــار آن امکانات را هم ندارند، اما در عین حال آن کسی که پیروز است طرف مجاهد فی 
سبیل الله است. مقاومت فلسطین پیروز است. حزب الله پیروز است.تا امروز هم این پیروزی برای 
طرف حزب الله و نیروهای مقاومت بوده است؛ یک دلیلش کشتار مردم است.اگر رژیم صهیونی 
خبیث توانسته بود نیروهای مبارز را شکست بدهد، چه در غزه، چه در کرانه باختری، چه در 
لبنان، اگر توانسته بود نیروی مبارز را شکست بدهد، احتیاج نداشت در دنیا صورت خودش را 
این جور سیاه و کریه نشان بدهد و این جنایت را، جنایات را علیه خانه و مدرسه و بیمارستان 
و فرزند و کودک و زن انجام بدهد.چون رژیم نتوانســته بر نیروی مقاومت پیروز بشــود، ناچار 
است، ناگزیر است که تظاهر به غلبه بکند با زدن زن ها و کودکان و مردم بی دفاع و ماشین در 
جاده و مدرسه و بیمارستان. پس تا الان هم او شکست خورده.بله، ضربه وارد می کنند. کسانی 
از عناصر مؤثر و ارزنده حزب الله را به شهادت رساندند، بلاشک خسارت بود برای حزب الله. البته 
در حدی نبود که حزب الله را از پا بیندازد.استحکام سازمانی و انسانی حزب الله بسیار بیشتر از 
این حرف هاست. آنها اقتدارشان، توانایی شان، استحکام شان خیلی بیشتر از این حرف هاست که 

با این شهادت ها ضربه اساسی بخورند.
البته از دســت دادن یک نفر، به خصوص اگر فرمانده باشد و سابقه جهاد فی سبیل را داشته 
باشد، خسارت است. در این شکی نیست. بنابراین هم تا امروز این ها پیروز شدند، هم به توفیق 
الهی، به حول قوه الهی، پیروزی نهایی در این نبرد متعلق به جبهه مقاومت و جبهه حزب الله 
خواهد بود.نباید گذاشت دشمن شکســت خورده، در داخل کشور با انحاء حیله ها و ترفندها، 
کار خودش را دنبال کند من می گویم رزمندگان ما، مجاهدان ما برای اینکه پرچم دشمن در 
مرزهای ما برافراشــته نشود، جان خودشــان را قربانی کردند، فداکاری کردند. جوانان مبارز و 
مجاهد خانواده های خودشــان را داغدار کردند برای اینکه پرچم دشمن در مرزهای این کشور 
بالا نرود. نمی شــود ملت ایران قبول کند که همان پرچم ها به وســیله افراد نفوذی، به وسیله 
انسان های فریب خورده در داخل کشور برافراشته بشود.این پرچم، پرچم نفوذ فرهنگی و سبک 
زندگی دشمن و وسوسه های خصمانه دشمن نباید در داخل کشور در دستگاه های مختلف ما 
برافراشته شود. باید مراقبت کرد، همه موظفند. در وزارت آموزش و پرورش باید مراقبت کرد، در 
صدا و سیما باید مراقبت کرد، در مطبوعات باید مراقبت کرد، در وزارت علوم و وزارت بهداشت 
که محل تربیت جوانهاست باید مراقبت کرد. آنجا دشمن به وسیله رزمندگان ما شکست خورد 
نباید گذاشت آن دشمن شکست خورده در داخل کشور با انحاء حیله ها و ترفندها کار خودش 
را دنبال کند و انجام دهد. امیدواریم خدای متعال همه مسئولین ما، همه مردان و زنان ما، همه 

فعالان بخش های مختلف ما را با هوشیاری کامل در مقابل توطئه دشمن نگه دارد

یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی خواستار تشکیل سازمانی برای متولی گری ایمنی کشور و سلامت مردم و کارگران 
شد.به گزارش ایسنا، سید جلیل میرمحمدی میبدی نماینده مردم تفت و میبد در مجلس شورای اسلامی در جلسه روز 
چهارشنبه ۴ مهر ۱۴۰۳ صحن مجلس در تذکری گفت: مسئولیت بررسی حادثه کلینیک سینامهر در مجلس یازدهم از 
طرف کمیسیون بهداشت برعهده اینجانب بوده و همه پیگیری ها انجام و گزارش آن در صحن علنی قرائت شد و مشخص 
نشد به کجا رسید.وی ادامه داد: در ۱۰ سال گذشته حداقل ۱۰ حادثه در معادن مختلف داشتیم و بررسی های انجام شد اما 
نتیجه ای نگرفتیم؛ بحث نظارت و ایمنی در وزارتخانه های کشور، بهداشت و درمان، صمت و کار تکه تکه شده است و زمانی 
که می خواهید حادثه ای را بررسی کنید و نظارت درستی داشته باشیم هر کسی قصور و مشکل را گردن دیگری می اندازد.

این نماینده مجلس شورای اسلامی خطاب به علی نیکزاد که ریاست جلسه را برعهده داشت، عنوان کرد: نیاز است در این رابطه پیشنهاد تشکیل سازمانی برای متولی ایمنی کشور و سلامت 
مردم و کارگران داده شود؛ در این رابطه نیاز به ساختاری هم وجود ندارد و می توان بحث نظارت و ایمنی را از وزارتخانه های دیگر گرفت و یکپارچه کرد تا بتوان نظارت را موثرتر و آیین نامه ها 

را اجرایی کرد و این بهترین مسیری است که می توان دنبال کرد.

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: اقدام ها برای بهبود وضعیت خدمت کارکنان وظیفه به حول و قوه الهی کماکان ادامه دارد.
به گزارش خبرگزاری مهر، سرلشکر پاسدار محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح به مناسبت فرا رسیدن روز سرباز پیامی صادر 
کرد.متن این پیام به شرح ذیل است:بسم الله الرحمن الرحیم با سلام و صلوات به منجی عالم بشریت حضرت حجت بن الحسن )عجل الله 
تعالی فرجه الشریف( و فرمانده معظم کل قوا )مد ظله العالی( و درود به روح مطهر و پرفتوح حضرت امام خمینی )ره( و ارواح طیبه شهدای 
گرانقدر ۸ سال دفاع مقدس، جبهه مقاومت، امنیت و سلامت، هفته دفاع مقدس را که نشان دهنده هشت سال فداکاری و ایثارگری جوانان 
برومند ایران اسلامی به رهبری امام خمینی )ره( است، به همه رزمندگان به ویژه کارکنان وظیفه که با حضور مؤثر خود در دفاع مقدس، 
ایثارگری و شهادت را بنیان نهادند، تبریک عرض می نمایم.در طی سال های گذشته اقدام های خوبی برای بهبود وضعیت خدمت کارکنان وظیفه انجام شده که موجب بهره مندی مطلوب از 
توان و تخصص آنان در نیروهای مسلح و در نهایت افزایش سطح اشتغال زایی آنان در جامعه شده است و این روند به حول و قوه الهی کماکان ادامه دارد.اینجانب با افتخار بر خود لازم می دانم 
پنجمین روز هفته دفاع مقدس را که مصادف با روز چهارم مهرماه و روز سرباز می باشد، به تمامی کارکنان وظیفه و خانواده های معظم شهدا، جانبازان عزیز و آزادگان سرباز تبریک و تهنیت 

عرض نموده و توفیقات روز افزون آنان را از خداوند سبحان مسئلت نمایم.

سرلشکر باقری:

اقدامات برای بهبود وضعیت خدمت سربازان ادامه دارد
میرمحمدی: سازمانی برای متولی گری ایمنی کشور، سلامت 

مردم و کارگران تشکیل شود

در دیدار پیشکسوتان و فعالان دفاع مقدس و مقاومت

رهبر انقلاب: امروز جرات حمله به مرزهای ایران را ندارند
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گزیده خبر بالاخره تجدیدپذیرها کانون توجه شدند
علی رغم ظرفیت های بالای ایران در حوزه تجدیدپذیرها شــاهد 
یک عقب ماندگــی در این صنعت هســتیم، موضوعی که دولت 
چهاردهم قصد دارد به آن پایان داده و فصل جدیدی را آغاز کند.

به گزارش ایســنا، ایران با دارا بودن منابــع طبیعی و جغرافیایی 
مناســب، از پتانسیل بالایی برای توســعه انرژی های تجدیدپذیر 
برخوردار اســت. موقعیــت جغرافیایی ایران و تنــوع اقلیمی آن 
فرصت های بی نظیری برای بهره برداری از منابع انرژی پاک فراهم 
کرده اســت. پتانســیل بالای ایران در انرژی خورشیدی ایران با 
میانگین ۳۰۰ روز آفتابی در سال و تابش خورشید به میزان ۵.۵ 
کیلووات ساعت بر مترمربع، یکی از کشورهای با بیشترین میزان 
تابش خورشــیدی در جهان محسوب می شــود.مناطق مرکزی، 
جنوبی و جنوب شــرقی کشور، به ویژه استان های یزد، کرمان، و 
خراســان جنوبی، دارای بهترین شرایط برای احداث نیروگاه های 
خورشیدی هســتند. این میزان تابش خورشــیدی نه تنها برای 
تولیــد برق، بلکه بــرای کاربردهای دیگری همچــون تولید آب 
گرم و خنک ســازی نیز قابل استفاده بوده، ایران همچنین دارای 
ظرفیت بالایی در زمینه انرژی بادی اســت. مناطق شمال غربی، 
به ویژه اســتان های گیلان، آذربایجان غربی و شرقی، و همچنین 
نواحی شرق کشور مانند سیستان و بلوچستان، از جمله مناطقی 
هستند که با داشــتن بادهای قوی و پایدار، ظرفیت بالایی برای 
تولید انرژی بادی دارند.پتانســیل تولید انرژی بادی ایران بیش 
از ۳۰ هزار مگاوات اســت براساس مطالعات انجام شده، پتانسیل 
تولید انرژی بادی ایران به بیش از ۳۰ هزار مگاوات می رســد که 
می توانــد بخش قابل توجهی از نیاز انرژی کشــور را تأمین کند. 
ایران همچنین از پتانســیل انرژی زمین گرمایی برخوردار است.

مناطق کوهستانی و آتشفشانی، به ویژه در استان های شمال غربی 
مانند آذربایجان و اردبیل، شــرایط مناسبی برای بهره برداری از 
این نوع انرژی فراهم کرده اند. علاوه بر این، انرژی های زیست توده 
و انرژی هــای دریایی ماننــد جزر و مد و موج نیــز در برخی از 
مناطق ایران قابلیت استفاده دارند که می تواند به تنوع بخشی به 
منابع انرژی کشــور کمک کند. استفاده از انرژی های تجدیدپذیر 
نه تنها به کاهش وابســتگی به منابع فسیلی کمک می کند، بلکه 
باعث کاهــش آلودگی هوا، ایجاد اشــتغال در مناطق محروم، و 
بهبود پایداری زیست محیطی می شود. توسعه این منابع می تواند 
به عنوان راهکاری برای مقابله با تغییرات اقلیمی و کاهش اثرات 
منفی آن بر محیط زیســت و ســلامت عمومی مطرح شودایران 

بــا دارا بودن پتانســیل های قابــل توجه در زمینــه انرژی های 
خورشیدی، بادی، و زمین گرمایی، می تواند در مسیر توسعه پایدار 
گام های بزرگی بردارد.تاکید مسولان بر توسعه تجدیدپذیرها در 
همین راســتا، در ماه های اخیر، مسئولان دولتی بارها بر اهمیت 
توســعه انرژی های تجدیدپذیر در ایــران تأکید کرده اند. با توجه 
بــه بحران های زیســت محیطی، آلودگی هــوا، و افزایش نیاز به 
منابع انرژی پایدار، توســعه تجدیدپذیرها به یکی از اولویت های 
مهم کشــور تبدیل شــده اســت. این تاکیدات در صحبت های 
مقامــات مختلف، از جملــه وزرای نیرو و نفت، رئیس ســازمان 
محیط زیســت، و دیگر مسئولان دیده می شــود.وزیر نیرو اخیراً 
در یکی از ســخنرانی های خود اعلام کرد که توســعه انرژی های 
تجدیدپذیر، به ویژه انرژی خورشیدی و بادی، از برنامه های اصلی 
وزارت نیرو در ســال های آتی اســت.وی تأکید کرد که ایران با 
داشتن ظرفیت های بالای انرژی خورشیدی در مناطق مرکزی و 
جنوب شرقی و ظرفیت های بادی در مناطق شمال غربی، می تواند 
بــه یکی از بزرگترین تولیدکننــدگان انرژی های پاک در منطقه 
تبدیل شــود.به گفته وی، برنامه ریزی برای احداث نیروگاه های 
خورشــیدی و بادی جدید در دســت اجراست و تسهیلات مالی 
و فنی بیشتری برای ســرمایه گذاران در این حوزه فراهم خواهد 
شــد.معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
نیز در اظهارات خود، بر لزوم کاهش وابســتگی به ســوخت های 
فســیلی و جایگزینی آنها با انرژی های پــاک تأکید کرد. وی با 

اشــاره به تأثیرات منفی ســوخت های فســیلی بر آلودگی هوا 
و تغییــرات اقلیمــی، از برنامه های دولت برای تشــویق بخش 
خصوصی به ســرمایه گذاری در بخــش تجدیدپذیرها خبر داد.

وزیر نفت نیز در یکی از ســخنرانی های اخیر خود به نقش مهم 
انرژی های تجدیدپذیر در آینده انرژی کشــور اشاره کرد و اعلام 
کــرد که با توجه بــه تحولات جهانی در حــوزه انرژی و کاهش 
تدریجی اهمیت ســوخت های فســیلی، وزارت نفت نیز به دنبال 
راهکارهایی برای گسترش فعالیت در حوزه انرژی های پاک است.

رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران روز 
گذشــته اعلام کرد کــه اکنون مجلس و دولــت راه نجات را در 
توسعه انرژی های تجدیدپذیر دیده اند و امیدواریم این همکاری ها 
صورت بگیرد و بتوانیم میزانی که طی ۲۰ سال اتفاق افتاده است 
را در طول یکســال آینده تامین کنیم و بــا اطمینان می توانیم 
بگوییم که ۱۲۰۰ مگاوات را قطعا تامین خواهیم کرد.به دنبال این 
تأکیدات، دولت اقداماتی نظیر تسهیل فرایند سرمایه گذاری، ارائه 
تسهیلات مالی و اعطای معافیت های مالیاتی به سرمایه گذاران در 
بخش تجدیدپذیرها را در دســتور کار قرار داده است. همچنین، 
پروژه های مشترک با کشــورهای همسایه و نهادهای بین المللی 
بــرای انتقال فناوری و افزایش بهــره وری انرژی های تجدیدپذیر 
در حال پیگیری اســت.در مجموع، صحبت های اخیر مســئولان 
نشــان می دهد که توســعه انرژی هــای تجدیدپذیر بــه یکی از 
اولویت های اصلی کشــور تبدیل شده و اقدامات مختلفی در این 

راســتا در حال انجام اســت. این رویکرد می تواند ضمن کاهش 
آلودگی و حفــظ منابع طبیعی، به توســعه اقتصادی پایدار نیز 
کمــک کند.نقــش تجدیدپذیرها در رفع ناتــرازی علاوه بر این 
انرژی های تجدیدپذیر می توانند نقش بســیار مهمی در کاهش 
ناآرامی ها و ناپایداری های انرژی ایفا کنند. در ســال های اخیر، 
وابستگی کشورها به سوخت های فسیلی و نوسانات قیمت نفت 
و گاز باعث ایجاد مشــکلات جدی در تأمین پایدار انرژی شده 
اســت. این نوســانات می تواند به بی ثباتی اقتصادی و سیاسی، 
وابســتگی به واردات، و آســیب پذیری در برابر تحریم ها منجر 
شود. در این شــرایط، توســعه انرژی های تجدیدپذیر می تواند 
راهکاری مؤثر برای کاهش این چالش ها باشد. یکی از مهم ترین 
راهکارهای مقابلــه با ناآرامی های انرژی، کاهش وابســتگی به 
منابع فســیلی اســت. ایران با توجه به پتانسیل بالای خود در 
انرژی های خورشــیدی و بادی، می تواند بخشــی از نیاز انرژی 
خــود را از منابــع داخلــی و تجدیدپذیر تأمین کنــد. این امر 
باعث کاهــش نیاز بــه واردات انرژی و کاهش آســیب پذیری 
در برابر نوســانات بازار جهانی انرژی می شــود. عــلاوه بر این 
انرژی های تجدیدپذیر مانند خورشــیدی، بادی، و زمین گرمایی 
از منابع بومی و در دســترس هســتند کــه می توانند به صورت 
پایــدار و بدون نیاز به واردات یا اســتخراج های پیچیده، انرژی 
تولید کنند. ایــن منابع نه تنها امنیت انرژی کشــور را افزایش 
می دهنــد، بلکــه می توانند از شــوک های قیمتــی و قطع های 
ناگهانــی انرژی جلوگیــری کنند. بهره برداری گســترده از این 
منابع به معنای کاهش وابستگی به شبکه های انرژی بین المللی 
و افزایش اســتقلال انرژی کشور است. اســتفاده از انرژی های 
تجدیدپذیر می تواند اثرات زیست محیطی منفی ناشی از مصرف 
ســوخت های فسیلی را کاهش دهد. کاهش آلودگی هوا، کاهش 
انتشــار گازهای گلخانه ای و کاهش تخریب محیط زیســت، به 
بهبود کیفیت زندگی شــهروندان و کاهش تنش های اجتماعی 
مرتبــط با آلودگی کمک می کند. این مزایا در نهایت به افزایش 
پایداری اجتماعی و اقتصادی کمک می کنند. همچنین می تواند 
فرصت های جدیدی برای اشــتغال و سرمایه گذاری ایجاد کند. 
ساخت و بهره برداری از نیروگاه های خورشیدی و بادی به ایجاد 
مشــاغل جدید، به ویــژه در مناطق محروم و روســتایی، کمک 
می کند. این امر نه تنها به توســعه اقتصادی کمک می کند، بلکه 

ناآرامی های اجتماعی ناشی از بیکاری را نیز کاهش می دهد.

مدیرعامل اتحادیه تعاونی  دامداران :

قیمت شیر خام همچنان به نرخ گذشته 
است

سراســری  اتحادیــه  مدیرعامــل 
تعاونی های کشاورزی دامداران ایران با 
بیان اینکه شیر خام همچنان به قیمت 
گذشته خریداری می شود اظهار کرد: 
این افزایش قیمت باید از ابتدای سال 
رخ می داد. دامداران ۶ ماه اســت که 
متضرر هستند.به گزارش ایسنا،  شیر 
از جمله محصولاتی اســت که نقش 
مهمی در تامین کلســیم و سایر مواد 
مغذی مورد نیاز بدن دارد و نقش آن 
در سبد غذایی مردم مهم است، اما بر 
اساس آمار موجود، سرانه مصرف شیر 
در ایران نسبت به سایر کشورها کمتر است و این موضوع هم از عدم فرهنگسازی مناسب و 
هم از قیمت بالای آن سرچشمه می گیرد.چندی پیش خبر افزایش ۲۰ درصدی قیمت شیر 
جریان ساز شد و نگرانی ها وانتقادات بسیار زیادی را به همراه داشت که این افزایش قیمت 
می تواند موجب کاهش ســرانه مصرف شیر و لبنیات و حذف این محصول از سبد غذایی 
مردم شــود. اما از سویی دیگر نیز به دلیل افزایش هزینه های نگهداری و... تولیدکنندگان 
که برای تولید متضرر هستند، نه تنها نسبت به این افزایش قیمت نظر مثبتی دارند بلکه 
گله مند هستند که چرا این افزایش قیمت از ابتدای سال رخ نداد و حال نیز با وجود اعلام 
قیمت جدید چرا هنوز با قیمت گذشــته خریداری می شود؟نکته مهم این است که تعیین 
نرخ شیر خام به عنوان یکی از کالاهای اساسی گروه یک، در اختیار ستاد تنظیم بازار کشور 
است و »شورای قیمت گذاری کالاهای کشاورزی و دامی« به ریاست وزیر جهاد کشاورزی 
مسئولیت اعلان نرخ خرید تضمینی شیر خام را به عهده دارد اما کارخانه های لبنی تا امروز 
)با گذشت ۶ ماه از سال ۱۴۰۳( هیچگونه ابلاغیه ای در خصوص نرخ خرید تضمینی شیر 
خام دریافت نکرده اند و دستگاه های ذیربط مصوبه ای در این زمینه ابلاغ نکرده اند و با وجود 
اینکه از ابتدای مهرماه باید با قیمت جدید به فروش می رسید هنوز با قیمت ۱۵ هزار تومان 
درب دامداری خریداری می شــود.در ادامه این مطلب با توجه به انتقادات وارده به افزایش 
قیمت شیر خام، به نظر دامداران و اتحادیه سراسری تعاونی های کشاورزی دامداران ایران 

پرداخته شده است.

جولان خودروسازان چینی در ویتنام
شرکت خودروسازی جیلی در حال برنامه ریزی برای مونتاژ وسایل نقلیه در ویتنام به عنوان 
بخشی از تعهدات به ارزش حدود ۱۷۰ میلیون دلار برای توسعه تولید در این کشور آسیای 
جنوب شــرقی است.به گزارش ایسنا، جیلی اعلام کرد که این برند خودروسازی چینی در 
یک سرمایه گذاری مشترک با شرکت تاسکو در هانوی، کارخانه ای در ویتنام با قابلیت تولید 
۷۵ هزار خودرو در ســال خواهد ساخت. این خودروساز همچنین در ایجاد زنجیره تامین 
محلی و ایجاد یک مرکز تحقیق و توســعه خودرو ســرمایه گذاری خواهد کرد.این شرکت 
اعلام کرد که مجموع سرمایه گذاری در این طرح احتمالاً حدود ۱۶۸ میلیون دلار است که 
جیلی ۳۶ درصد از آن و مابقی آن را تاسکو تامین می کند.بلومبرگ گزارش کرد که ویتنام 
مجموعه ای از تعهدات خودروسازان چینی از جمله چری و بی وای دی را برای سرمایه گذاری 

بیشتر در تولید خودرو در این کشور جذب کرده است.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد

 ضرورت تشکیل کانون سهامداران 
خرد

یک کارشــناس بورس و بازار ســرمایه گفت: امــروز دغدغه اصلی بســیاری از 
ســهامداران حقیقی، موضوع بهبود و اصلاح وضعیت حاکمیت شــرکتی است و 
می توان تشــکیل کانون سهامداران خرد در این راستا را یک الزام اساسی دانست.

به گزارش ایســنا، هفته گذشته، حجت اله صیدی – رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار – در مراســم معارفه خود، بر پیگیری وضعیت حاکمیت شرکتی در راستای 
کاهش و مدیریت ریســک بازار ســرمایه، به عنوان یکی از اولویت ها و برنامه های 
خود در این سازمان، تاکید کرد.وی همچنین روز گذشته در گفت وگو با ایسنا در 
تشریح اولویت های سازمان بورس سه محور: به روزرسانی دستورالعمل های مربوط 
به حاکمیت شرکتی در شرکت های بورســی، اصلاح و ارتقای منشور کمیته های 
شــرکت ها و تفکیک و جداسازی سیاست گذاری از اجرا در شرکت های بورسی را 
به عنوان دستور کار ســازمان بورس، برای تبدیل حاکمیت شرکتی به یک نظام 
حاکمیتــی کاملا حرفه ای نام برد.در این رابطه نیما میرزایی – کارشــناس بورس 
و بازار ســرمایه – در گفت وگو با ایســنا، گفت: موضوع حاکمیت شــرکتی یکی 
از دغدغه های اصلی ســهامداران خرد بازار سرمایه اســت. علی رغم اینکه بخش 
مهمی از معاملات بازار ثانویه بورس را ســهامداران خــرد انجام می دهند و جزء 
بازیگران اصلی این بخش هســتند، اما در موضوع مدیریت و حاکمیت شرکت ها 
نقش کافی ندارند.مصالح ســهامداران خرد به شــکل مطلوب رعایت نمی شودوی 
با اشــاره به حقوق و مصالح ســهامداران خرد و جایگاه آن در حاکمیت شرکتی 
گفت: امروز ما شــاهد این هستیم که هدایت و مدیریت شرکت ها توسط نهادهای 
دولتی یا شــبه دولتی صورت می گیرد و از این رو در مــواردی که طبیعتا تضاد 
منافع وجود دارد، مصالح ســهامداران خرد به شــکل مطلوب رعایت نمی شــود. 
بنابراین یکی از دغدغه های اصلی فعالین بازار ســرمایه موضوع حامیت شــرکتی 
در شرکت های بورسی اســت.علی رغم اینکه بخش مهمی از معاملات بازار ثانویه 
بورس را سهامداران خرد انجام می دهند و جزء بازیگران اصلی این بخش هستند، 
اما در موضوع مدیریت و حاکمیت شــرکت ها نقش کافی ندارند.تشــکیل کانون 
ســهامداران یک الزام استاین کارشناس بازار سرمایه خاطر نشان کرد: با این حال 
به نظر می رســد که مسیر رســیدن به نقطه مطلوب در این حوزه استفاده و بهره 
از نظرات ســهامداران و فعالین بازار ســرمایه اســت. ما تا زمانی که نتوانیم این 
نظرات را دریافت کنیم، نمی توانیم شاهد رسیدن به نقطه مطلوب در این موضوع 
باشــیم. بنابراین تشــکیل کانون های ســهامداران خرد یا حقیقی که پیش تر نیز 
مطرح شــده بود، امروز یک الزام است.میرزایی در ادامه به اولیت های اشاره شده 
درباره اصلاح مواد و قوانین حاکمیت شــرکتی اشاره و اظهار کرد: به نظر می رسد 
مطرح شــدن مباحثی از جمله به روزرسانی دستورالعمل های مربوط به حاکمیت 
شــرکتی، تصمیم مثبت و مطلوبی است؛ چراکه برخی مسائل در این حوزه باعث 
قهر ســهامداران با بازار سرمایه شــده و این افراد ترجیح داده اند که سرمایه خود 
را به محل هایی برده که اختیار و قابلیت مدیریت بیشــتری را در قبال دارایی های 
خود داشته باشند.باید به نظرات سهامداران توجه شودوی افزود: بنابراین مطالب 
مطرح شــده در رابطه با اصلاح حاکمیت شــرکتی در بورس، یک نقطه عطف و 
تصمیمی مناســب در این رابطه اســت و توصیه اکید در این رابطه این است که 
نظرات مســتقیم ســهامداران و فعالان بازار ســرمایه در این رابطه دریافت شود.

هدایت و مدیریت شرکت ها توسط نهادهای دولتی یا شبه دولتی صورت می گیرد 
و از این رو در مواردی که طبیعتا تضاد منافع وجود دارد، مصالح سهامداران خرد 
به شــکل مطلوب رعایت نمی شود.تحقق تمایز سیاست گذاری از اجرا به وضعیت 
بازار بورس کمک می کنداین کارشــناس بازار ســرمایه در پایان تصریح کرد: در 
موضوع تفکیک و تمایز میان سیاســت گذاری و اجرا در حاکمیت شرکتی به نظر 
می رســد منظور از این سیاســت، به حوزه ســهامداران و تضاد منافع موجود باز 
می گیردد که ممکن اســت یک سهامدار عمده منویات و نظراتی داشته باشد که 
لزوما در اجرا به نفع شــرکت نباشد. اگر نگاه رئیس سازمان بورس از این منظر به 
موضوع اصلاح حامکیت شــرکتی و اصلاح اینگونه تصمیم گیری ها باشــد، به نظر 
می رســد، می تواند کمک مناسبی به بهبود بازار سرمایه باشد. یک کارشناس بازار 
ســرمایه مطرح کرداصلاح حاکمیت شــرکتی دغدغه  اصلی سهامداران/ ضرورت 
تشکیل کانون سهامداران خرداصلاح حاکمیت شرکتی دغدغه  اصلی سهامداران/ 
ضرورت تشکیل کانون سهامداران خرد یک کارشناس بورس و بازار سرمایه گفت: 
امروز دغدغه اصلی بسیاری از سهامداران حقیقی، موضوع بهبود و اصلاح وضعیت 
حاکمیت شــرکتی است و می توان تشکیل کانون ســهامداران خرد در این راستا 
را یک الزام اساســی دانست.به گزارش ایســنا، هفته گذشته، حجت اله صیدی – 
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار – در مراسم معارفه خود، بر پیگیری وضعیت 
حاکمیت شــرکتی در راستای کاهش و مدیریت ریســک بازار سرمایه، به عنوان 
یکی از اولویت ها و برنامه های خود در این ســازمان، تاکید کرد.وی همچنین روز 
گذشته در گفت وگو با ایســنا در تشریح اولویت های سازمان بورس سه محور: به 
روزرسانی دســتورالعمل های مربوط به حاکمیت شرکتی در شرکت های بورسی، 
اصلاح و ارتقای منشور کمیته های شرکت ها و تفکیک و جداسازی سیاست گذاری 
از اجرا در شــرکت های بورسی را به عنوان دستور کار سازمان بورس، برای تبدیل 
حاکمیت شرکتی به یک نظام حاکمیتی کاملا حرفه ای نام برد.در این رابطه نیما 
میرزایی – کارشــناس بورس و بازار سرمایه – در گفت وگو با ایسنا، گفت: موضوع 
حاکمیت شرکتی یکی از دغدغه های اصلی ســهامداران خرد بازار سرمایه است. 
علی رغــم اینکه بخش مهمــی از معاملات بازار ثانویه بورس را ســهامداران خرد 
انجام می دهند و جزء بازیگران اصلی این بخش هســتند، اما در موضوع مدیریت 
و حاکمیت شــرکت ها نقش کافی ندارند.مصالح سهامداران خرد به شکل مطلوب 
رعایت نمی شودوی با اشــاره به حقوق و مصالح سهامداران خرد و جایگاه آن در 
حاکمیت شرکتی گفت: امروز ما شاهد این هستیم که هدایت و مدیریت شرکت ها 
توســط نهادهای دولتی یا شبه دولتی صورت می گیرد و از این رو در مواردی که 
طبیعتا تضاد منافع وجود دارد، مصالح ســهامداران خرد به شکل مطلوب رعایت 
نمی شــود. بنابراین یکی از دغدغه های اصلی فعالین بازار سرمایه موضوع حامیت 

شرکتی در شرکت های بورسی است.

رئیس مرکز نوآوری و تحول دیجیتال اتاق بازرگانی تهران در نشســت بررسی 
الزامات و رویکردهای توسعه معدن هوشمند با اشاره به همکاری موفق این مرکز 
با وزارت ارتباطات در پروژه هوشمندسازی، گفت: این مرکز به عنوان حلقه واسط 
کسب وکارهای سنتی و اکوسیستم نوآوری در حال تلاش برای نفوذ فناوری های 
نوین به اقتصاد کشور است.به گزارش ایسنا، دومین جلسه از سلسله نشست های 
هوشمندسازی صنایع با محوریت الزامات و رویکردهای توسعه معدن هوشمند با 
حضور رئیس پژوهشکده فناوری اطلاعات پژوهشگاهICT، رئیس مرکز نوآوری و 
تحول دیجیتال اتاق بازرگانی تهران، مدیر دفتر توسعه فناوری های نوین و تحول 
دیجیتال وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و حضور نمایندگان دســتگاه های 
اجرایی برگزار شــد.در این نشست، مســائل و الزامات هوشمندسازی در بخش 
معــدن، تجربیات جهانی هوشمندســازی معدن، اپراتورهای هوشمندســازی 
معــدن و توانمندی های آنها و الگوی تأمین مالی، تنظیم گری و مشــارکت در 
هوشمندســازی معدن مورد بررسی قرار گرفت.ســحر بنکدارپور، رئیس مرکز 
نوآوری و تحول دیجیتال اتاق بازرگانی تهران در این جلســه با بیان اینکه اتاق 
بازرگانی تهران در یک دهه گذشته همگام با تغییرات تکنولوژی و فناوری های 
روز دنیا تغییر کرد، گفت: نتیجه این تغییر رویکرد ایجاد مرکز نوآوری و تحول 
دیجیتال بوده است.بنکدارپور با تاکید بر اینکه مرکز نوآوری و تحول دیجیتال 
اتاق تهران حلقه واسطی میان کسب وکارهای سنتی و اکوسیستم نوآوری است، 
اظهار کرد: ســعی ما در مرکز نوآوری بر این است که با ایجاد تعامل میان این 
دو بخش به نفوذ فنــاوری در صنایع کمک کنیم.وی تصریح کرد: برای تحقق 
ایــن امر اقدامات متعددی را انجام دادیم. بهره مندی از ماده ۲ و ۳ قانون بهبود 
مستمر محیط کسب وکار که به صراحت به تعامل و هم اندیشی دولت با بخش 
خصوصی تاکید دارد، یکی از این اقدامات اســت که بر اساس آن اتاق بازرگانی 
توانســت نقش مهمی در تصویب قانون جهش تولید دانش بنیان و به ویژه ماده 
۱۱ ایــن قانون ایفا کند.بنکدارپور ادامه داد: برای معرفی ماده ۱۱ قانون جهش 
تولید دانش بنیان و بندهای آن اقدامات متعددی در قالب برگزاری رویدادهای 
جذب سرمایه و تبادل فناوری، نشست و کارگاه های آشنایی با نحوه بهره مندی 

از اعتبار مالیالتی را در دستور کار مرکز قرار دادیم. این اقدامات از این جهت که 
بتوانیم در بحث تسهیلات تبصره ۱۸ با دولت همکاری کنیم، اثربخش بوده است.

وی اظهار کرد: طی جلساتی که با خسروپور، مدیرکل دفتر توسعه فناوری های 
نوین و تحول دیجیتال وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات داشــتیم، در رابطه 
با پروژه هوشمندســازی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات باهم جلســاتی را 
برگزار کردیم که از معدود همکاری های مشــترک و موفق میان دولت و بخش 
خصوصی قلمداد می شــود.بنکدارپور افزود: شــرکت های فعال در این حوزه در 
فراخوان این رویداد شــرکت کردند و در چندین مرحله غربالگری انجام شد و 
از بین ۲۱ طرح اولیه ۱۵ طرح انتخاب و پس از برگزاری جلسات منتورینگ ۹ 
طرح نهایی شد. در ارزیابی ها حساسیت زیادی وجود داشت و در نظر داریم در 
انتها تبادل فناوری اتفاق بیفتد و اگر قرار است تسهیلاتی به کسب وکارها اعطا 
شود، به آن فرآیند تخصیص داده شود.در این جلسه همچنین حسین خسروپور، 
مدیرکل دفتر توســعه فناوری های نوین و تحول دیجیتــال وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، با بیان اینکه برگزاری این نشســت ها نشان دهنده عزم جدی 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات برای حمایت از توســعه هوشمندسازی در 
کشــور است، گفت: ما در تلاش هســتیم تا با ارائه برنامه های حمایتی و ایجاد 
زیرســاخت های لازم، زمینه های پیشرفت و توســعه هوشمندسازی در صنایع 
مختلف را فراهم کنیم.در  ادامه، رئیس پژوهشکده فناوری اطلاعات پژوهشگاه 
ICT درباره پروژه طراحی و راه اندازی نظام اپراتورهای هوشمندسازی در کشور 

صحبت کرد و گفت: پژوهشــکده فناوری اطلاعات پژوهشــگاه در حال اجرای 
پروژه ای است و به زودی دستاوردهای آن نمایان خواهد شد. این پروژه با هدف 
تحول دیجیتال و هوشمندســازی صنایع کشور طراحی شده است و امیدواریم 
با اجرای آن، صنایع مختلف بتوانند بهــره وری و کارایی خود را افزایش دهند.

احسان آریانیان افزود: این نشست فرصتی ارزشمند برای تبادل نظر و اشتراک 
تجربیات در حوزه هوشمندسازی معدن است. امیدواریم با ادامه این نشست ها، 
بتوانیم گام های مؤثری در جهت توســعه فناوری های نوین و به کارگیری هوش 

مصنوعی در صنایع برداریم.

گروه خودروسازی سایپا فروش فوق العاده محصول کوییک GXR-L را از ۱۰ صبح امروز )چهارشنبه( برای متقاضیان عادی آغاز کرد، این طرح تا 
زمان تکمیل ظرفیت ادامه خواهد داشت.به گزارش ایسنا، گروه خودروسازی سایپا در راستای افزایش عرضه محصولات و همچنین تنظیم قیمت 
بازار، شرایط فروش فوق العاده خودرو کوییک GXR-L محصول شرکت پارس خودرو را ویژه متقاضیان عادی،   از ساعت ۱۰ صبح امروز )چهارشنبه چهارم مهر ماه( از طریق سایت فروش 
اینترنتی محصولات گروه خودروسازی سایپا اجرایی کرد.در این طرح فروش، مهلت ثبت نام برای متقاضیان عادی، تا زمان تکمیل ظرفیت است.در اطلاعیه اولیه این طرح فروش قید شده 
بود که این طرح برای هر سه گروه متقاضیان عادی، مادران و دارندگان خودروهای فرسوده اجرایی می شود، اما گویی تا این لحظه صرفا برای متقاضاین عادی این طرح فعال شده است.

این درحالیست که برای طرح  جوانی جمعیت و حمایت از خانواده و همچنین طرح جایگزینی خودروهای فرسوده، مقرر بود پیش ثبت نام انجام و پس از استعلام، پالایش و احراز شرایط های 
لازم متقاضیان از سازمان ثبت احوال کشور و  ستاد نوسازی خودروهای فرسوده، امکان واریز وجه برای متقاضیان فعال شود.

یکی از شــرکت های دانش بنیان موفق به تولید فیلتر هارمونیک اکتیو شــده اســت که به طور قابل توجهی طول عمر و کارایی 
تجهیزات را افزایش داده و از آسیب دیدن آنها جلوگیری می کند.به گزارش ایسنا، سید مهیار نجفی نژاد، مدیر عامل این شرکت 
دانش بنیان، تولید فیلتر هارمونیک اکتیو برای ارتقای کیفیت توان شبکه های برق را از دستاوردهای این شرکت دانست و گفت: 
این محصول  مشــکلاتی را که ادوات الکترونیک قدرت، تجهیزات سوئیچینگ و تجهیزات درایو برای کیفیت توان شبکه ایجاد 
می کنند، رفع و از آسیب دیدن تجهیزات جلوگیری می کند.وی افزود: فیلتر هارمونیک اکتیو ما با جبران سازی هارمونیک ها، طول 
عمر و کارایی شــبکه را به طور قابل توجهی، افزایش و هزینه های تعمیرات و نگهداری را برای مصرف کنندگان کاهش می دهد.

نجفی نژاد با بیان این که این شــرکت اولین مجموعه داخلی اســت که موفق به ساخت این محصول شده است، خاطرنشان کرد: این دستاورد نه تنها به ارتقای صنعت برق کشور کمک 
می کند،  بلکه زمینه اشــتغالزایی برای جوانان را نیز فراهم می کند.به نقل از معاونت علمی ریاســت جمهوری، مدیر عامل این شرکت دانش بنیان در خصوص وجه تمایز محصول خود با 
نمونه های مشابه، گفت: وجه تمایز این محصول با نمونه های اروپایی و چینی مشابه در قیمت آن است. قیمت این محصول با نمونه چینی در خود چین، برابری می کند و از نظر کیفیت 

از محصولات چینی بهتر بوده و با محصولات اروپایی برابری می کند.

فروش فوق العاده یک محصول سایپا برای متقاضیان عادی 
آغاز شد

بهبود کیفیت توان شبکه های برق با تولید فیلتر هارمونیک اکتیو

همکاری مشترک برای اجرایی سازی پروژه های 
هوشمندسازی در معادن
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یک شــرکت دانش بنیان ایرانی موفق به ســاخت دستگاه »نانواســپکتروفتومتر« به عنوان 
کوچکترین دســتگاه طیف سنج موجود در جهان شــده است که در آزمایشگاه های شیمی و 
صنایع مختلف کاربــرد دارد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقــل از معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، فریدون حســن پور، مدیرعامل شــرکت دانش بنیان 
مهندســی الکترون پیشرو تحقیق با بیان این که محصولات این شرکت دانش بنیان در حوزه 
طیف سنجی در چند دوره به عنوان طرح برگزیده در نمایشگاه »ایران ساخت« شناخته شده 
اظهار داشت: این شرکت جزو نخستین شرکت هایی است که در حوزه طیف سنجی شروع به 
فعالیت کرده و دستاوردهای زیادی نیز در این حوزه داشته ایم؛ نتیجه کار در مرحله اول این 
بود که به کوچکترین دســتگاه اسپکتروفتومتر دنیا دست پیدا کردیم که عنوان این دستگاه 
"نانواســپکتروفتومتر" است که در محدوده ۳۹۰ تا ۸۵۰ نانومتر با دقت ۱ نانومتر عرضه شده 
است.وی خاطرنشان کرد: دستگاه نانواسپکتروفتومتر با ابعاد ۱۰ در ۶ در ۴ سانتیمتر مکعب 
- نزدیک به یک ســوم نمونه های مشابه خارجی - کوچکترین دستگاه طیف سنج موجود در 
جهان اســت که با تکیه بر علم و توانایی متخصصان داخلی طراحی و ساخته شده است. این 
دســتگاه علی رغم سایز کوچک، دارای قابلیت های منحصربه فردی است.حسن پور با اشاره به 
قابلیت ها و ویژگی های متمایز و اصلی این دستگاه تصریح کرد: به کارگیری فناوری لامپ سرد 
جهت عدم تولید گرما در دستگاه، برخورداری از محدوده طول موج وسیع، ارسال اطلاعات از 
طریق کابل USB، قابلیت ارتباط فیبر نوری، امکان شارژ بی سیم، شارژ سریع از طریق کابل

USB، ســه ساعت استفاده فقط با یک بار شارژ دستگاه، مصرف انرژی بسیار پایین، نرم افزار 
کاملًا پیشرفته، نمایش دمای داخل دستگاه، ثبت مدت کارکرد دستگاه در سخت افزار، ثبت 
مدت روشــن بودن منبع نور، دارای سیستم خودکار عیب یاب سخت افزاری و دارای شماره 
سریال یکتا در داخل سخت افزار UID از ویژگی های این طیف سنج است.است.وی ادامه داد: 
قابلیت های این دســتگاه در مقایسه با نمونه های مشــابه خارجی، انتقال اطلاعات به صورت 
وایرلس اســت دوم به صورت وایرلس قابلیت شــارژ را دارد و در مرحله سوم یک اپلیکیشن 
موبایل برای آن توســعه داده شده است تا علاوه بر لپتاپ و سیستم، برای کاربردهای متنوع، 
سفارشی سازی کنیم.حســن پور درباره طیف سنج ساخت این شرکت گفت: طیف سنجی در 
صنایع مختلفی کاربرد دارد که از جمله آنها آزمایشــگاه های شیمی، صنایع دارویی،  صنایع 
غذایی، صنایع کشاورزی و نفت و گاز برای تحلیل رفتار محلول ها استفاده می شود به عنوان 
مثال فرض کنید زعفران درجه یکی دارید که این زعفران درجه یک در سه طول موج پیک 
می دهد به این معنا که زعفران اگر درجه یک باشــد در ناحیه مربوط به رنگ،  طعم و بو، سه 
پیک را می دهد. اگر شــما زعفران را از بازار بخرید و از کیفیت آن اطلاعی نداشــته باشید، با 
نتایج رفرنس مقایســه کرده و نتایج را تحلیل می کنیم به عنوان مثال ممکن است رنگ آن 
را قدیمی تشــخیص دهیم و اینکه زعفران مربوط به چند ســال گذشته است؛ بدین ترتیب 
زعفران های تقلبی با این روش شناسایی می شوند.مدیرعامل این شرکت دانش بنیان تصریح 
کرد: کاربرد این طیف سنج همچنین در صنایع رنگ، صنایع دارویی و صنایع غذایی، کیفیت 
اسانس مواد غذایی و نوشیدنی ها و ... است.حسن پور با بیان این که نمونه های مشابه خارجی 
با وجود ابعاد بزرگتر قابلیت انتقال اطلاعات به صورت وایرلس و حتی شــارژ وایرلس را ندارد 

گفت: این طیف سنج در کانادا نیز ثبت اختراع شده است.

مصرفــی  نمایشــگاه  در  گجتــی 
محصولات الکترونیک ۲۰۲۴ معرفی 
شــده که مــی تواند همزمــان چند 
نشانگر ســلامتی بدن از جمله دما و 
ضربان قلب را بســنجد و در صورت 
نشــانه خطر به کاربر هشــدار دهد.
به گــزارش خبرگــزاری مهر به نقل 
 Withings از دیجیتال ترندز، شــرکت

برای ســاخت دستگاه های هوشمندی مشهور است که به افراد کمک می کند با رصد وزن، 
فشــار خون و نشانگرهای زیســتی دیگر، سبک زندگی ســالمی را نگهدارند.این شرکت در 
نمایشــگاه محصولات مصرفی ۲۰۲۴ میلادی یک ابزار سنجش چند ویژگی)multiscope( را 
معرفی کرد که می تواند همزمان چند نشانگر حیاتی را بسنجد. گجت مذکور که BeamO نام 
دارد و به اندازه کف دســت است، الکتروکاردیوگرام)ECG(، اکسیمتر، گوشی پزشکی)ضربان 
سنج( و حرارت سنج را ترکیب کرده تا کاربر بتواند سلامت قلب و ریه را در کنار حرارت بدن 
خود رصد کند.اریک کاریل بنیانگذار و رییس شرکت در بیانیه رسمی این محصول می گوید: 
 BeamO .زمانی حرارت بدن تنها نشــانگر سلامتی بود که به طور دائم در خانه رصد می شد
شــیوه رصد سلامت بدن را دگرگون کرده و نشانگرهای بدن را که هنگام مراجعه به پزشک 
بررســی می شدند در خانه بررســی می کند. این داده های حساس چشم اندازی حیاتی از 

سلامت کلی فرد یا نشانه های هشدار را فراهم می کند.

ساخت کوچکترین دستگاه طیف سنج 
جهان توسط فناوران ایرانی

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تندیس سهراب شاهنامه سوار بر اسب!!

معرفی فیس لیفت سیتروئن C3 با ظاهر جدید و راحتی بیشتر

سیتروئن نسخهٔ فیس لیفت شدهٔ هاچ بک پرفروش C۳ خود را معرفی کرده است تا بهتر بتواند با خودروهایی مثل فولکس واگن 
پولو، فورد فی یســتا و تویوتا یاریس رقابت کند. فیس لیفت C۳ از دماغهٔ اصلاح شــده ای برخوردار اســت که با ویژگی هایی مثل 
چراغ های LED جدید و کروم کاری بیشتر، از کانسپت CXperience الهام گرفته است. علاوه بر این، محافظ های پلاستیکی پایین 
درها موسوم به ایربامپ نیز از نو طراحی شده اند. برای C۳ فیس لیفت همچنین طیفی از رینگ های جدید تا ۱۷ اینچی هم ارائه 
شده است. در C۳ مدل ۲۰۲۰ امکان سفارشی سازی گسترده تری هم فراهم شده و مجموع ترکیب های آن از ۳۶ به ۹۷ افزایش 
یافته است. این ویژگی ها شامل رنگ های جدید، ترکیب های دورنگی جدید، تریم های رنگی جدید و پکیج های گرافیکی جدید 
می شــود؛ بنابراین حالا خریداران می توانند از بین چهار رنگ مختلف برای ســقف، هفت رنگ مختلف برای بدنه و سه گرافیک 

گوناگون برای سقف، ترکیب موردنظر خود را انتخاب کنند.

مورینیو هیچ وقت درس نمی گیرد
ســال جدید با یک حادثه تکراری برای مورینیو شــروع شد؛ اعتراض به داوری و اخراج!به گزارش ایسنا، اوضاع برای رم در دیدار 
خانگی برابر آتالانتا خوب پیش نرفت و دروازه شــان خیلی زود باز شــد. تلاش های شاگردان ژوزه مورینیو در نیمه  اول با پنالتی 
دیبالا به تساوی انجامید و در نیمه دوم توپی از خط دروازه ها عبور نکرد. مورینیو در آخرین ثانیه های بازی با کارت قرمز داور از 
نیمکت اخراج شد.سرمربی پرتغالی جالوروسی واکنش خشمگینانه ای به تصمیم داوری نشان داد و در اولین بازی تیمش در سال 
۲۰۲۴ از زمین اخراج شــد. مورینیو و بازیکنانش پس از تســاوی در این دیدار از صحبت با رسانه ها خودداری کردند. این اولین 
بار نیســت که مورینیو در این فصل کارت قرمز دریافت می کند. او اکتبر گذشته هم به دلیل تمسخر نیمکت مونتزا کارت قرمز 

مستقیم را از داور بازی دریافت کرد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب سیدارتها 
کتاب تاثیرگذار ســیدارتها یک رمــان معنوی از هرمان 
هســه، نویسنده آلمانی اســت که بعدها تابعیت کشور 
سوییس را گرفت. سیدارتها کتابی در ستایش بودا است. 
کسی که راه خویش را بدون هیچ سستی تا به آخر دنبال 
کرد. رمان ســیدارتها به طور کلی یک سفر است. سفر 
عرفانی سیدارتها برای سیدن به معنویت، برای رسیدن 
به کمال و برای رســیدن به روشن نگری. مترجم کتاب 
– ســروش حبیبی – که ترجمه ای بسیار عالی از کتاب 
به مخاطب ارائه کرده اســت، در مقدمه خود به زیبایی 
درباره کتاب می نویســد: سیدارتها فرزند عالمِ و پیشوای 
روحانی مذهب برهمایی، برهمن فرزانه است و از کودکی 
راه پدر را دنبال کرده و در حال آموختن تعلیمات مذهبی 
اســت. در کنار دوستش گویندا، در حال رشد هستند و 
از ســختی های زندگی چیزی نمی دانند. در ناز و نعمت 
بزرگ شده اند و هرچه بخواهند می توانند داشته باشند. 
همه ســیدارتها را ســتایش می کردند و او را دوست داشتند و عقده داشتند او در آینده یکی از بزرگان 
برهمایی خواهد بود. اما در این میان مشــکلی بود. خود سیدارتها از درون راضی نبود و احساس خوبی 
نداشــت: سیدارتها به احساس خوب نمی رسید و فکر می کرد این شادی ها و زیبایی های اطرافش ابدی 
نیســت. احســاس می کرد همه این موارد از بین خواهد رفت و او به آرامش نخواهد رسید. فکر می کرد 
ســیراب نخواهد شد و به حکمت نخواهد رســید. بنابراین تصمیم گرفت راه تازه ای پیش بگیرد و نزد 
شمنان )مرتاض ها( رود. تصمیم گرفت دریابد که شمنان چه چیز برای آموزش دارند و خواست از دید 
آن ها نیز به دنیا نگاه کند. در این راه، دوست ستایشگرش، گویندا نیز او را همراهی کرد. رفتن سیدارتها 
و گویندا به نزد شمنان تازه ابتدای کتاب و شروع سفر معنوی پر پیچ و خم آن هاست. آموزش هایی که 
شمنان به آن دو دادند قطره ای بود از دریای معرفت و حکمت. در ادامه کتاب، این دو جویای خردمندی 

نزد گوتاما می روند و…

سوفیا کوپولا
فیلم باربی گرتا گرویگ اولین برنده گلدن گلوب 
در شاخه جدید دستاورد گیشه شد. این فیلم با 
بودجه حدود ۱۵۰ میلیون دلاری تولید شده و 
بیش از ۱.۴ میلیارد دلار در سراسر دنیا فروخته 
اســت. گرویگ بــا این فیلم بــه پرفروش ترین 

کارگردان زن تاریخ بدل شد.
»جنیفر لارنس« یکی از مضحک ترین لحظات 
گلدن گلوب هشتاد و یکم را رقم زد. این بازیگر 
برنده اسکار در زمان معرفی نامزدها رو به دوربین 

کرد و گفت: »اگر برنده نشدم، می روم!«
»پل جیاماتی« که اولین جایزه مهم زندگی اش 
را گرفت، روی صحنه جایزه اش را به مدرســان 

دانشگاه تقدیم کرد.
هایائو میازاکی در ۸۲ سالگی با انیمه پسر و مرغ 
ماهی خوار برنده اولین گلدن گلوب خود شد. او 
از جمله غایبان مراســم بود.پسر و مرغ ماهی خوار اولین گلدن گلوب میازاکی، اولین گلدن گلوب 
استودیوی جیبوری، اولین گلدن گلوب استودیوی پخش کننده جی کیدز و اولین گلدن گلوب یک 

فیلم انیمیشن غیرانگلیسی است.
کریستوفر نولان در بخش بهترین کارگردانی و مورفی در بخش بهترین بازیگر مرد فیلم های درام 
با »اوپنهایمر« برنده جایزه شد. پرفروش ترین فیلم تاریخ در ژانر بیوگرافی در این شب مجموعاً ۵ 

گلدن گلوب را دریافت کرد.
تیتر یکجایزه گلدن گلوبداغ

فرهنگ

محصول یک واحد فناور در پارک علم و فناوری ســمنان 
با عنوان دســتگاه میز ورزشی پرتاب توپ همراه با انجام 
محاسبات ریاضی ثبت اختراع شد.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از وزارت علوم، دســتگاه میز ورزشــی پرتاب 
توپ همراه با انجام محاســبات ریاضی توسط واحد فناور 
هوش بال ایده پردازان واحد مستقر در پارک علم و فناوری 
دانشگاه سمنان در دی ماه ۱۴۰۲ ثبت اختراع شد.امین 
جانقربانی مدیر مرکز رشــد پارک علم و فناوری دانشگاه 
سمنان، ضمن تبریک به این واحد فناور گفت: واحد فناور 
هوش بال ایده پردازان، بــه مدیریت محمد یزدانی نیکو 
در پارک علم و فناوری دانشــگاه سمنان مستقر هستند.

محمد یزدانی نیکو مدیر واحد فناور هوش بال ایده پردازان 
مزایای طرح میز ورزشــی پرتاب توپ همراه با محاسبات 
ریاضی را علاوه بر ایجاد ســرگرمی برای همه گروه ســنی از نوجوان تا کهنســال افزایش دقت و تمرکز و 
ســرعت، ایجاد اعتماد بنفس، افزایش تحرک، کسب هیجان، تقویت نیمکره راست و چپ، و کنترل سطح 
انرژی بدن برشمرد و گفت: این دستگاه حتی برای افراد معلول و بیماران مبتلا به آلزایمر و ms نیز کارایی 
دارد و قابلیت های منحصر بفرد این دســتگاه آموزشی ورزشی باعث می شود که در حوزه درمان و آموزش 

بتواند بکار گرفته شود.
وی ادامه داد: کاهش فعالیت های روزمره افراد جامعه و افزایش استرس باعث مشکلات و بیماری های فراوانی 
شده که چنانچه این دستگاه مورد حمایت مسئولان ورزشی کشور قرار بگیرد می تواند در عرصه های ورزشی 
بسیار مفید و حتی اشتغالزا نیز باشد. جانقربانی درخصوص اهمیت ثبت اختراع گفت: ثبت اختراع موجب 
ایجاد حمایت از مخترع و اختراع می شود و مخترع حق انحصاری نسبت به ساخت، صادرات، واردات، فروش 
و اســتفاده از فرآورده را بدســت می آورد؛ از همین رو به همه فناوران و نوآوران توصیه می شود برای ثبت 
اختراع ایده های خود اقدام کنند و از حقوق مالکیت فکری مربوط به ثبت اختراع بهره مند شوند.گفتنی است 
پارک علم و فناوری دانشگاه سمنان حمایت های مالی خود برای هر ثبت اختراع را تا سقف ۵۰% هزینه های 

ثبت، کارگزار و برای مشاوره ثبت تا سقف ۳۰ میلیون ریال را نیز پرداخت خواهد کرد.

توسط یک واحد فناور صورت گرفت؛

ساخت میز ورزشی پرتاب توپ با انجام محاسبات 
ریاضی

معرفی در نمایشگاه CES؛

چکاپ روتین سلامتی تنها با یک گجت 
در منزل
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مدافع فرانسوی به خاطر آسیب دیدگی های پیاپی قصد خداحافظی از فوتبال را دارد.به گزارش ایسنا، رافائل واران پس از جدایی  از رئال مادرید روزهای خوبی 
را تجربه نکرد. این مدافع فرانسوی در منچستریونایتد نتوانست انتظارها را برآورده کند و آسیب دیدگی های پیاپی باعث شد هفته ها دور از میادین باشد. واران 
در تابستان تصمیم گرفت از منچستریونایتد جدا و راهی رقابت های سری A شود تا پیراهن تیم کومو را بپوشد و شاگرد سسک فابرگاس شود. فابریتزیو 
رومانو، خبرنگار سرشناس ایتالیایی، از احتمال جدی خداحافظی رافائل واران از فوتبال خبر داد. او در پستی اینستاگرامی نوشت: آسیب دیدگی های پیاپی 
باعث شده اند واران به دنبال فسخ قراردادش با تیم کومو باشد. او به طور جدی به خداحافظی از فوتبال فکر می کند. این مدافع فرانسوی در تابستان از لیگ 
عربستان پیشنهادهای بسیار خوبی داشت اما تصمیم گرفت راهی فوتبال ایتالیا شود. او در حالی قصد خداحافظی زودهنگام از میادین را دارد که تنها ۳۱ 
سال دارد. این بازیکن فرانسوی در اولین بازی اش برای کومو مقابل سامپدوریا در جام حذفی ایتالیا از ناحیه زانو آسیب جدی دید و از لیست تیمش برای 

فصل جاری سری آ خارج شد. حالا واران به فسخ قراردادش با این باشگاه و ترک فوتبال فکر می کند.

واران در اندیشه بازنشستگی زودهنگام

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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